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INLEIDJING 

Nadat het gemeentebestuur van Weststellingwerf had besloten het yak heemkunde, waaronder de ken-
nis van de eigen omgeving in ai haar facetten moet worden verstaan, met ingang van 1 augustus 1988 
als alternatief voor het verplichte yak Fries op de West tellingwerfse basisscholen in te voeren, werden 
Bart Beitman en ik als medewerkers van de afdeling onderwijs belast met de productie van lesmateri-
aal. Wilde de invoering van dit yak enige kans van slagen hebben dan zouden de scholen in ieder geval 
over voldoende lesmateriaal over de eigen omgeving moeten kunnen beschikken. Om in een kort tijds-
bestek een behoorlijke hoeveelheid lesmateriaal te kunnen maken hadden wij uiteraard veel achter-
grondinformatie nodig. 
Gelukkig had ik vanaf oktober 1966, toen ik bij de gemeente Weststellingwerf in dienst tad, heel veel 
historische informatie verzameld. Bij de productie van het lesmateriaal konden we dan ook gebruik 
maken van een eigen archief bestaande nit een grote schat aan gegevens, illustraties, foto's, fotocd's, 
videobanden, oude films, geluidsbanden, dia's enzovoort. 
Inmiddels kunnen de scholen over een uitgebreid pakket lesmateriaal beschikken en heeft het yak 
heemkunde op de Weststellingwerfse scholen die plaats gekregen, die bet in mijn optiek verdient. Er 
is echter een vakgebied dat steeds mijn bijzondere aandacht heeft gehad, namelijk de rietvlechtindustrie 
en de Rijksrietvlechtschool. 
Dit komt waarschijnlijk omdat ik afkomstig ben uit een familie die hoofdzakelijk haar brood heeft moe-
ten verdienen in het rietvlechtvak. Een prachtig beroep dat in mijn ogen ongekende mogelijkheden 
biedt als je de verschiflende technieken goed beheerst. Ook ik heb dit tijdens de korte periode die ik in 
mijn jonge jaren op de Rietvlechtschool heb doorgebracht, mogen ervaren. 
Een ervaring die ik, achteraf bekeken, voor geen goad had wiflen missen. 
Met het verzamelde materiaal werd ten behoeve van het onderwijs een boekje met achtergrondinfor-
matie en een diaklankbeeld over het ontstaan van de rietvlechtindustrie en de Rijksrietvlechtschool 
gemaakt. Dit materiaal werd eveneens gebruikt voor de inrichting van een bescheiden tentoonstelling 
die in 1987 in de school werd gehouden ter viering van het feit dat het gebouw 75 jaar als onderwijs-
huisvesting dienst had gedaan. 

Tijdens deze tentoonstelling, die veel belangstetlenden trok, bleek dat er veel belangstelling was voor 
het tentoongestelde materiaal en het lesmateriaal dat ten behoeve van bet onderwijs was gemaakt. 
Tijdens en na de expositie kwam er steeds meer materiaal binnen. Ook kreeg ik de beschikking over 
de enorme hoeveetheid achtergrondinformatie, die de beer Kamminga bij het schrijven van zijn boek 
over de geschiedenis van Noordwolde en de Rotanmeubel-industrie had gebruikt. 
Deze enorme uitbreiding van de hoeveetheid achtergrondinformatie deed mij besluiten het onderwijs-
boekje te herschrijven en de enorme hoeve&heid foto's die ik inmiddels tot mijn beschikking had, bier-
in op te nemen. 
De beslissing van bet bestuur van de Stichting Stellingwarver Schrieveronte om het boek nit te geven, 
was voor mij een aangename verrassing. Hierdoor konden tekst en foto's onder een veel breder publiek 
worden verspreid. Wat de foto's betreft heb ik getracht ze zoveel mogelijk van onderschriften te voor-
zien. Gelet op het enorme aantal is dit helaas niet bij alle foto's gelukt en ik zal bij het achterhalen van 
de namen ook wel eens op het verkeerde been zijn gezet. Daarvoor wil ik graag op voorhand mijn ver-
ontschuldigingen aanbieden. 

Gaarne wil ik mijn dank uitbrengen aan mijn collega Bart Beitman en aan Sietske Bloemhoff van de 
Stichting Stellingwarver Schrieversronte, die mij bij de totstandkoming van dit boek op vele terreinen 
behulpzaam zijn geweest. 

Tot slot wens ik u veel lees- en kijkplezier toe 

Jan de Vries 
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De zandruggen lopen van het noordoosten naar het zuidwesten. De vele vaarten en sloten 
duiden op vervening. 

Noordwolde, Dr. Mulderstraat omstreeks 1930.  



BE OORSPRONG VAN BE RIETVLECHTINDUSTRIE 

De geschiedenis van de Nederlandse rietvlechtindustrie speelt zich bijna geheel af in de 

gemeente Weststeffingwerf, een prachtige plattelandsgemeente in het zuiden van de 

provincie Friesland. 

Het landschap van deze gemeenschap wordt vooral gekenmerkt door enkele lage 

zandruggen met daartussen oude stroomdalen van beekjes, die in de loop der eeuwen 

werden opgevuld met veengrond. 

Het laaggelegen westelijk deel van de gemeente wordt gekenmerkt door het wijde 

landschap van de Grote Veenpolder. Het prachtige natuurgebied van het oude riviertje 

de Scheene kent vele dijken en sluizen, die dienden om het water van de vroegere 

Zuiderzee buiten te houden. 

Centraal in de gemeente ligt de hoofdplaats Wolvega, waar het gemeentebestuur zetelt. 

Onze aandacht richt zich vooral op de Oosthoek van de gemeente, een gebied met 

voorheen onafzienbare heidevelden afgewisseld met kleine korenakkers, groene weiden 

en plassen, waarin het dorp Noordwolde steeds een centrale plaats heeft ingenomen. 

Duidelijk is op deze oude kaart (bladzijde 8) zichtbaar dat de zandruggen van het 

noordoosten naar het zuidwesten lopen, terwiji heel veel vaarten en sloten, de 

zogenaamde wijken, zichtbaar zijn. Deze vaarten wijzen op vervening, het afgraven van 

veengrond en het drogen ervan tot turf, die als brandstof werd gebruikt. 

Als we jets meer willen weten over het ontstaan van de hedendaagse rotanindustrie, 

waardoor het dorp Noordwolde grote bekendheid heeft gekregen, dan moeten we terug 

naar de tijd van de vervening, die rond Noordwolde omstreeks 1650 haar hoogtepunt 

bereikte. Ondanks het feit dat machines geheel ontbraken en turfsteken een zwaar en 

eentonig werk was zorgde de vervening voor een zekere welvaart onder de bevolking. 

Vele uren per dag moest er worden gewerkt voor het allernoodzakelijkste 

levensonderhoud. Toch hadden veel werkers in het veen het beter dan in de tijd vóór de 

vervening, maar we moeten ons die welvaart natuurlijk niet al te mooi voorstellen. 

Omstreeks 1800 was het hoogveen rond Noordwolde grotendeels afgegraven en de 

bittere armoede hing de bewoners van dit dorp, dat nog geen industrie bezat, als een 

zwaard van Damocles boven het hoofd. Er moest worden omgezien naar andere 

bronnen van inkomsten. De bevolking bleef echter gestaag groeien. De vaak grote 

gezinnen woonden in met planken en plaggen overdekte kuilen en schamele 

plaggenhutten waar ze soms letterlijk het hoofd boven water moesten zien te houden. 

Deze hutten waren zeer klein en bestonden uit een klein woonvertrek van ongeveer tien 

vierkante meter en een achterhuis van zeer geringe afmetingen. De voorgevel was 
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neasteae in een plaggenhut. 
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vaak van planken opgetrokken. De zijgevels waren meestal van plaggen en leem 

gemaakt. Via een lage toegangsdeur kwam men eerst in het achterhuis en vervolgens in 

het woonvertrek. Als huisraad had men vaak niet meer dan een paar stoelen, een tafel 

en een kachel. Op het kleine stukje grond rond de hut werd meestal een geit of een 

mager koetje gehouden. 

Wi] verlangen misschien wel eens terug naar die goede oude tijd, maar we zouden 

schrikken van de erbarmelijke woontoestanden in de jaren rond 1800. 

Toen de veenderi] bijna geen werk meer hood, veranderde het dorp van karakter en 

werd het één van de armste streken van Friesland. Zelfs de magere boterham die de 

turfstekers in de vervening hadden verdiend, scheen niet meer op de tafels in de 

armoedige plaggenhutten te mogen komen. De vaak slechte bodem bracht te weinig op 

om zoveel mensen te kunnen voeden. Men ging dan ook op zoek naar andere middelen 

van bestaan. 's Zomers ging men vaak werken als polder- en dijkwerker of veenarbeider 

of men ging bi] een hooiboer hooien of grasmaaien. De vrouw verzorgde in de 

tussentijd de aldcers en het vee, dat vaak bestond uit een schaap en soms een koe, die 

van het gespaarde geld waren gekocht. Als ze geen weide hadden werd het vee 

uithesteed tegen geld of half gewin, waarbi] de eigenaar van de grond de heift van de 

lammeren, de wol en de melk kreeg. Ook leverden de heidevelden langs de Drentse 

grens, waar veel mensen uit de kolonie van de Maatschappij van Weldadigheid 

woonden, voldoende grondstoffen op voor het maken van bezems en boenders. Dit 

kostte veel energie omdat de bundels stijf moesten worden aangetrokken. 

In een van die arme gezinnen woonde destijds tijdelijk een Duitse veenarbeider die aan 

dat gezin leerde hoe men van in het veld groeiende twijgen eenvoudige mandjes en 

korven kon vlechten. Dit was eigenlijk niet zo verwonderlijk, want in de omgeving van 

Noordwolde waren de grondstoffen hiervoor in overvloed te vinden, zoals de twijgen 

van de roodbessige wegedoorn, die in Noordwolde hondebes of hondeboom werd 

genoemd en die in de bossen veelvuldig voorkwam. Ook groeiden er in de waterrijke 

omgeving van Noordwolde veel waterwilgen. Voor de grondeigenaren hadden beide 

geen waarde, zodat de vlechters er vrijelijk over konden beschikken. De wilde teen is 

taai en dus een uitstekend vlechtmateriaal. Het lag dan ook voor de hand, dat een 

oplossing werd gezocht in het vlechten. Aangenomen wordt, dat bier de oorsprong ligt 

van de rietvlechtindustrie. 
Een aantal bewoners wierp zich met voile overtuiging op het vlechten van mandjes. 

Toen men in de gaten kreeg dat zich hier een nieuwe bron van inkomsten aandiende, 

volgden vele.n dit voorbeeld. Een nieuw middel van bestaan was gevonden in het 

mandjesvlechten, dat thuis kon worden gedaan. Dikwijls werkte het gehele gezin 

hieraan mee. Vrouwen en kinderen leverden een groot deel van het werk. Het gevoig 
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was dat de kinderen van de anne heidebewoners meestal niet naar school gingen, 
omdat men het inkomen dat zij verdienden niet kon missen. Zo ontstond er een 

huisindustrie, die een schamel bestaan bood. De mandjes werden vaak geruild tegen 
levensmiddelen, kleren, Iclompen en petten of uitgevent in de omgeving. 
Door maatregelen van de Maatschappij van Weldadigheid groeide de bevolking van 

Noordwolde snel. Deze maatschappij was in 1818 op initiatief van generaal Joh. van 
den Bosch, de latere gouverneur-generaal van Nederlands-Indië, opgericht met als doel 
de asmoede te bestrijden, die vooral in de grote steden was toegenomen. Er waren in 
de kolonie van weldadigheid echter mensen die het strenge toezicht van de 
maatschappij niet konden verdragen en de kolonie ontvluchtten. 
Zij wipten de Friese grens over; bouwden hutten en stichtten (vaak grote) gezinnen. 
Ook vestigden nazaten van de kolonisten van de maatschappij, waarvoor in de kolonie 
geen plaats meer was, zich in de onontgonnen vlakten rond Noordwolde. Zij vestigden 
zich het liefst niet te ver nit de buurt en Noordwolde was dan ook de aangewezen plaats. 
Rondom het dorp lagen nog onbewoonde heidegronden die voor de boeren weinig 
waarde hadden. Zij werden in gedeelten verkocht, zodat het gemakkelijk was een 
hoekje grond te bemachtigen. Voor enkele guldens werd er daarna een woonruimte 
gecreeerd. De grond werd ontgonnen voor het verbouwen van aardappelen, rogge en 
andere gewassen. 
Het gevolg was wel dat steeds meer gezinnen zich met het vlechten van mandjes gingen 
bezighouden, waardoor het steeds moeilijker werd een bestaan te vinden. 
De afzetmogelijkheden moesten worden vergroot. In de loop der jaren werd het 
afzetgebied uitgebreid tot heel Nederland. Zelfs trachtten de venters uit Noordwolde 
hun producten in Belgie en Noord-Frankrijk aan de man te brengen. 
Een ander probleem waarmee men in toenemende mate werd geconfronteerd was het 
verkrijgen van grondstoffen. De hoeveelheid wilgenteen die in de directe omgeving van 
Noordwolde groeide, slonk snel. Steeds grotere afstanden moesten worden afgelegd om 
aan de nodige materialen te komen, want als men geen twijg had, was men brodeloos. 
Toch kreeg de huisindustrie een behoorlijke omvang. In 1855 werd bijvoorbeeld voor 

f 40.000,= tot f 50.000,= gulden aan mandjes omgezet. 
Over het algemeen kon men in het vlechten van mandjes geen volledig bestaan vinden. 
Vandaar dat vaak naar andere bronnen van inkomsten werd gezocht. 
Aan vindingrijkheid ontbrak het de arme heidebevolking in ieder geval niet. Alle 
mogelijke middelen werden aangegrepen om in het levensonderhoud te voorzien. En 
dan te bedenken dat men tussen de drie en negen gulden per week verdiende, hetgeen 
afhankelijk was van het aantal uren dat men werkte en de grootte van het gezin. 

13 



Jan A. na/acer: Jwtjgsntjder'. 

14 



DOMINEE A.F. EILERTS DE HAAN 

Toen ds. Eilerts de Haan in 1860 als Hervormd predikant in Noordwolde kwam, waren 

er al ongeveer tweehonderd gezinnen op de heide bezig met het vlechten van mandjes. 

Hij trok zich het lot van de arme mensen, die in hutten woonden, erg aan. 

Allereerst trachtte hij door middel van een onderzoek achier de oorzaken van de 

blijvende armoede te komen. 

Aangezien de hoeveelheid teenhout in de omgeving van Noordwolde ten gevolge van 

de sterke groei van het aantal mandjesvlechters sterk verminderde en onvoldoende 

bleek om in de behoefte te voorzien, onderzocht hij de mogelijkheid om wilgentwijg in 

de directe omgeving te kweken. 

De "twiegsnieders" n-ioesten nameijk steeds verder lopen om wilgenteen te snijden. 

Acht uur heen en acht uur terug was geen uitzondering. Daar komt nog bij dat zij nooit 

méér konden meenemen dan zij op hun rug konden dragen. Men trof ze aan tot in de 

bossen van Beetsterzwaag en tot aan de grens met de provincie Groningen. In zuidelijke 

richting kwamen ze zelfs tot Dalfsen. Er waren er ook die met moeite wat gespaard 

hadden en zich gedurende een korte periode konden veroorloven om twijgen met 

wagenvrachten binnen te halen. De minder gelukkigen zochten vaak vergezeld door 

familieleden een kleine voorraad, maarja, als het ging sneeuwen en men had geen twijg 

meer... 

Kwam men 's nachts laat thuis met zo'n bos twijgen, dan kon men bijvoorbeeld de 

volgende dag voor ongeveer f 1,= mandjes maken. Over twee dagen had men dan 

f 0,50 per dag verdiend. Dit was echter geen netto winst. De twijg moest namelijk ook 

nog van de bast worden ontdaan. In her voorjaar en de zomer, wanneer het hout groen 

was, ging dit gemalckelijk. In de winter ging dit echter veel rnoeilijker. De twijg moest 

dan gekookt worden en hiervoor was turf nodig, hetgeen extra kosten met zich 

meebracht. Door her koken - "buffen" noemde men dat - liet de schil gemakkelijker los. 

Een aardige bijkomstigheid van het koken was dat het teenhout er een mooie bruine 

kleur door kreeg. 

In 1864 richtte ds. Eilerts de Haan een naai- en breischool op, waar de meisjes en de 

vrouwen gratis les kregen in vrouwelijke handwerken. Ook dacht ds. Eilerts de Haan 

aan nieuwe takken van industrie, zoals het mattenmaken en strovlechten. De naai- en 

breischool diende daartoe te worden uitgebreid. Om het geld hiervoor bijeen te krijgen 

gaf de predikant een brochure uit (open brief aan Klaasje Zevenster), waarin hij in heel 

Nederland de aandacht vestigde op de schrijnende armoede en de erbarmelijke 

woonomstandigheden. Ook werkte hi] een plan uit om verbetering in de toestand te 

kunnen brengen. 

t 
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Dc actic had succes en leverdef 2000,= op. In 1867 werd de school uitgebreid tot een 

werk- en industrieschool, waaraan een mattenvlechterij en een klompenmakerij werden 

verbonden. 

Een jaar later verliet ds. Eilerts de Haan Noordwolde en werd hij opgevolgd door ds. 

Edema van der Tuuk. 
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DOMINEE H. EDEMA VAN DER TUUK 

Ook ds. Edema van der Tuuk trok zich het lot van de arnie bevolking aan. Hij heeft zich 

met hart en ziel ingezet om verbetering in hun positie te brengen. In die tijd leverde de 

mattenmakeri] soms nog wel jets op, maar het leek njet verstandig hier nog lange tijd 

mee door te gaan. De klompenmakerij was evenmjn een succes, omdat er in de 

omgeving te weinig zwaar wilgen- en populierenhout groeide en er geen mogelijkheden 

waren het van elders te laten aanvoeren. 

Het kleine aantal gezinnen dat nog klompen maakte, bracht die koopwaar met op de 

grote markt. Van der Tuuk zocht dan ook naar een nieuwe tak van industrie, die paste 

bij het mandjesvlechten. 

Tijdens een bezoek aan Amsterdam ontdekte hi] een winkel aan de Nieuwedijk waar 

uitsluitend uit Duitsland afkomstige rieten meubelen werden verkocht. Vooral stoelen 

werden bi] dujzenden tegelijk ingevoerd. Wat in Nederland op djt gebied werd gemaakt, 

geschiedde door Duitsers. Daar de natuur in Noordwolde evenals in Duitsland het 

geschikte wilgenhout en twijg leverde en deze talc van industrie in dezelfde lijn lag als 

het mandjesvlechten, kwam hij op het idee om ook in Noordwolde teenhouten 
spijkerstoelen te gaan maken. 

Andere grondstoffen zoals Spaans net, bindrotting, vlechtband en spart zouden moeten 

worden ingevoerd. Nederland stond hiermee op dezelfde lijn als Duitsland. Waar het op 

aankwam waren goed geschoolde vaklieden en deze ontbraken in Noordwolde. 

In 1873 vertrok Van der Tuuk naar Duitsland om zich nader te orienteren op de Korb-

Mobel-industrie en om eventueel een valconderwijzer aan te trekken. Na veel moeite 

vond hi] in het Duitse Weener een leerkracht, de beer Hirsch, die voorf 600,= bereid 

was de mandenmakers in Noordwolde het maken van spijkerstoelen, bloemtafels 

enzovoort te leren. 

Natuurlijk had men in het begin de nodige aanloopproblemen, maar de Noordwoldigers 

bleken over een groot aanpassingsvermogen en over een aangeboren handigheid te 

beschiklcen. De nieuwe vorm van huisvlijt bleek hen bijzonder goed te liggen. In deze 

huisindustrie maakten volwassen personen de ruwe stoel, omdat daarvoor kracht nodig 

was. Het zwaardere hout moest namelijk met buigijzers worden gebogen. Daarna 

hielden jongens en meis]es zich bezig met het vlechten van de ruggen, het maken van 

de matten, het verven en lakken. In één huisgezin kon het gehele productieproces dan 

ook plaatsvinden. 

Door grote inspanningen van toekomstige stoelenmakers en ds. Edema van der Tuuk 

lukte het dan ook de zaak van de grond te krijgen en spoedig bereilcte men goede 

resultaten. 
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Het opladen van stoelen op een stoelenwagen bif de./abriek van L. ten Wolde aan de 
Bovenst reek te Noordwolde. 

Het wassen van het teenhout in de Noordwolc-jervaart bij de fabriek van Marten ten Wolde 
aan de Weemstraat te Noordwolde. 
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Spoedig vonden de eerste spijkerstoelen hun weg naar de afnemers in binnen- en 

buitenland. Dit was ook te danken aan de ondernemersgeest van sommige 

Noordwoldigers, die hun stoelen op lange met paarden bespannen wagens laadden en 

ons land doortrokken om hun waar aan de man te brengen. De dominee trad zelfs als 

werkgever op. Hij stichtte een stoelenmakerswerkplaats, waar de stoelenmakers ook les 

kregen. Natuurlijk was dit voor de dominee geen gemakkelijke opgave. Wat wist hij van 

twijg en riet, van beits, lak en andere verven en van spijkers en draadnagels! Het 

wilgenhout kwam in die tijd van de IJssel en uit andere streken. 

Het vlechtband werd destijds geleverd door een fabriek in Weesp. Ook trachtte men in 

Noordwolde nog zelf vlechtband te maken, maar dit mislukte omdat goede machines 

hiervoor ontbraken. Later werd het vlechtband uit Bremen betrokken. 

Toen ds. Edema van der Tuuk in 1879 uit Noordwolde vertrok om naar Kimswerd te 

gaan had hij zelf weliswaar geen geld verdiend aan deze industrie, maar er was wel een 

industrie opgebouwd waar hij met recht trots op kon zijn. Ondanks het feit dat de 

productie zich grotendeels thuis afspeelde, kwamen er zo langzamerhand kleine 

stoelenfabrieken van de grond. Noordwolde was een geduchte concurrent van het 

buitenland geworden. Bovendien was de verscheidenheid aan artikelen groter 

geworden, de omzet vermeerderd en de prijs bijna tot de helft verminderd. 

Tegen het einde van de negentiende eeuw werden er in Noordwolde al ongeveer 

100.000 stoelen per jaar gefabriceerd en verdienden ruim driehonderd mensen hun 

brood met het maken van stoelen. Noordwolde kreeg in dit opzicht een zekere naam. 

Nederland werd als afzetgebied al spoedig te klein en de handel met het buitenland 

bloeide op. Eerst met Belgie, maar later ook met Frankrijk, Engeland en Zwitserland. 

Zelfs in Italie trof men de lange platte wagens van de venters uit Noordwolde aan. De 

stoelen werden hen dan nagezonden. De mannen die zich hiermee het meest 

bezighielden, waren Jan Westerveld, Jan Groen, Koendert Groen, Marten ten Wolde, P. 

van Limbeek, Kornelis Evers, C. Kraan, Johs. M. Eits en Klaas M. Eits. Klaas M. Eits 

hield zich voornamelijk met mandjes bezig, terwijl allen, met uitzondering van Klaas 

M. Eits en Johs. M. Eits, naast handelaar tevens fabrikant waren. Vooral in het drukke 

seizoen gingen de meeste van deze fabrikanten met hun stoelenwagens op pad. Het 

personeel bleef in de werkplaatsen achter, waar zij "op stuk" werkten. In 1898 werd 

het 25-jarig bestaan van de stoelenindustrie gevierd. Noordwolde vierde twee dagen 

groot feest. Ds. Edema van der Tuuk was hierbij als eregast aanwezig. 

De vraag naar producten steeg zo snel dat de fabrikanten daaraan maar nauwelijks 

konden voldoen. In 1911 werden er maar liefst 273.500 producten uitgevoerd en waren 

er zo'n 350 personen werkzaam in de rietvlechtindustrie. Door de bloei van de industrie 

maakte de armoede geleidelijk plaats voor welvaart in het dorp en in de velden. 

21 



negtup aan ae ivleuweweg te Noordwolde. 

scruca voor ae yen/coop. 
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Noordwolde was in betrekkelijk korte tijd een geduchte concurrent geworden van de 

Duitse Korbmobelindustrie. De rietvlechtindustrie was voor Noordwolde van 

levensbelang geworden. Groot was dan ook de ontzetting toen Frankrijk met ingang van 

1907 de invoerrechten plotseling verhoogde van 9 tot 50 Frs. per 100 kilo. De uitvoer 

moest worden gestopt. Op deze wijze kon onmogelijk meer worden geconcurreerd met 

Duitsiand en Frankrijk. Er werd een vergadering belegd in het station te Peperga, waar 

het probleem nader werd toegelicht en bekeken. Dankzij de doortastendheid van enkele 

patroons, de heren Jan Landkroon en Lou Regtop, die met een tolk naar Frankrijk 

gingen om te redden wat er te redden viel, zwichtte de Franse regering voor hun 

argumenten en konden de stoelen voor de oude tarieven worden ingevoerd. Zo keerde 

de rust weer terug in het dorp. 

De welvaart was echter niet van blijvende aard en na verloop van tijd dreigde er 

opnieuw armoede in het mooie Stellingwerfse dorpje. Ondanks de grote aantallen 

stoelen die werden uitgevoerd, kregen de fabrikanten steeds grotere voorraden 

waarvoor men noch in Holland, noch in Frankrijk, Engeland of Belgie afnemers kon 

vinden. Her gevoig was dat grote aantallen stoelenmakers moesten worden ontslagen. 

De belangrijkste oorzaak waardoor de nieuwe industrie snel achteruit ging, moet 

worden gezocht in het feit dat het inlandse materiaal dat men gebruikte niet erg 

deugdelijk was en bovendien een geschikte voedingsbodem bleek te zijn voor allerlei 

insecten. Daarnaast hadden de meeste fabrikanten te weinig opleiding genoten, omdat 

ze in hun jeugd vaak mandjesmakers of reizigers in stoelen waren geweest, zodat een 

goede bedrijfsvoering in het gedrang kwam. Daar kwam nog bij dat de bekwaamste 

werkers en de beste venters zich hadden opgewerkt tot patroon en naast hun bedrijfje 

vaak ook nog een winkeltje in kruidenierswaren en huishoudelijke artikelen hadden. 

De patroons verplichtten hun knechten vaak deze artikelen bij hen te kopen. Door deze 

gedwongen winkelnering richtten zij zich meer op deze inkomsten dan op de fabricage 

van stoelen. We moeten hierbij natuurlijk niet nit het oog verliezen dat dit voor de baas 

vaak ook een middel was om zijn bedrijf in stand te houden. Contant geld had men niet 

vaak voorhanden. Vandaar dat de bazen hun knechten meestal uitbetaalden met een 

'stoelenbriefje', waarmee zaterdagsavonds boodschappen konden worden gehaald in de 

winkel van de baas. Soms bleven er nog een paar centen over om mee naar huis te 

nemen. 
Ook was het maken van stoelen stukwerk geworden, wat aanleiding was om wat 

slordiger en viugger te werken, waardoor er te weinig op kwaliteit werd gelet. 

Daarnaast werd het steeds moeilijker te concurreren met de vaak veel fraaiere, sierlijker 

en meer artistieke Duitse en Oostenrijkse meubelen: Hierdoor werd het afzetgebied 

kleiner en daalden de producten in waarde, waardoor de welvaart opnieuw sterk afnam. 
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Fragment uit het versiag dat dominee Reitsma en do/cter Mulder 
tzjdens hun reis naar Dujtsland en Oostenrzjk maakten 
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DOMINEE F. REITSMA EN DOKTER J.J. MULDER 

Ds. Reitsma, de opvolger van ds. Edema van der Tuuk begreep onmiddellijk dat er jets 

moest gebeuren. Hij kreeg de steun van de plaatselijke huisarts, dokter Mulder. Zij 

hadden geconstateerd dat de rietvlechtindustrie in Noordwolde niet kon concurreren 

met die in Engeland, Duitsland en vooral Oostenrijk. Er mochten dan wel een paar 

honderd man in de rietvlechtindustrie werkzaam zijn, nieuwe modellen werden 
nauwelijks gemaakt. Zij waren ervan doordrongen dat alleen good vakonderwijs de 

industrie kon redden en dat de Regering van de noodzaak moest worden overtuigd in 

Noordwolde een vakschool to stichten. Vandaar dat word besloten de vlechtindustrie en 

het vakonderwijs in Duitsiand en Oostenrijk to bestuderen. Uit de reisverslagen die 

bewaard zijn gebleven, blijkt dat de reis per fiets en per trein word afgelegd. 

Zij vertrokken 's morgens vroeg uit Arnhem en gingen van daaruit per trein naar 

Roermond. Op ii juli 1906 gingen ze per fiets vanuit Roermond richting Heinsberg. 

Via St. Odilienburg kwam men in Karken, waar een mandenmaker hun aandacht trok. 

Hij was bezig wilgetwijgen in een sloot to dompelen om ze soepel to maken voor de 

bewerking. Ze stapten van de fiets. Tijdens het gesprek dat daarop volgde bleek dat de 

arbeider geen stoelen maakte maar alleen manden en dat het dagloon varieerde van 

f 1,80 tot f 3,=. Viak voor Heinsberg stapten ze nogmaals van de fiets. Van een 

rietdekker-korfmaker hoorden ze dat de in de omgeving aanwezige twijgwaarden deels 

door de rietschool en deels door een particuliere onderneming waren aangelegd. Ook 

het stadsbestuur had een groot gedeelte van die aanplantingen als werkverschaffing en 

ter bevordering van de industrie ter hand genomen. Zij vroegen zich af of dit in Holland 

ook niet tot de mogelijkheden zou kunnen behoren. 

In Heinsberg brachten ze een bezoek aan de door de Staat gesubsidieerde 
rietwerkersschool. De school maakte ondanks veel goede dingen geen bloeiende 

indruk. Het grote oude gebouw bevatte een ruim kantoor, een tekenzaal, een lakzaal, 

twee werkplaatsen voor grof en fijn work en een magazijn met een doorlopende 

tentoonstelling. Voor de oprichting van de school was in totaal f 6000,= subsidie 

ontvangen. Volgens de directeur was het moeilijk om de lasten van de school op to 

brengen. Het grote schoolgebouw en de noodzaak om op school vervaardigde 

producten to verkopen brachten veel risico en kosten met zich mee. Hij waarschuwde 

de heren om bij de eventuele stichting van een school in Holland crop toe to zien dat 

het onderwijs niet met deze zorgen zou worden opgezadeld. De verkoop van producten 

was volgens de directeur noodzakelijk. 
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.Jtct,L,ni uu,uer lvi uiaer met zzfn koetsier Joost Bovenkamp zijn patiënten. 

"u'uer lviulaer aan tie /'zuidige Dr. Mulderstraat te Noordwo/de in januari 1901. 
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Het was namelijk onmogelijk om de leerlingen in de dure verplichte jaren na de lagere 

school als volleerd vakman af te leveren. Wilde men de leerlingen op school houden 

dan moest men ze jets laten verdienen. 

In de school werden, behalve een werktuigje om twijgen te splijten en tot op alle 

afmetingen fijn te schaven, geen machines aangetroffen. 

Wel werd geconstateerd dat er veel fijnere en veel beter afgewerkte producten werden 

gemaakt. Voorzien van wat folders van de school en een aantekenboekje vol gegevens, 

stapten ze haastig weer op de flets. Tijdens de fietstocht praatten ze nog even na over 

een opmerking die de directeur over de producten die in Noordwolde werden gemaakt, 

maakte. Hij had die als slechte, goedkope waar betiteld. Daar moest toch jets aan 

gedaan kunnen worden... 
Via Keulen gingen dominee Reitsma en dokter Mulder per trein naar Neurenberg. Bij 

een onderzoek naar vakliteratuur in de bibliotheek constateerden ze dat Nederland met 

rjetwerk bijna noojt op buitenlandse tentoonstellingen verscheen. 

Op de Landes-ausstellung, de nationale tentoonstelling voor geheel Beieren die op 15 

juli 1906 werd bezocht, waren producten te bewonderen van de rietvlechtschool nit 

Lichtenfels, dat even ten noorden van Neurenberg ligt. Ook was er door particulieren 

vervaardigd rietwerk en mandwerk uit COburg aanwezig. Vooral bij het bezichtigen van 

de zeer fijne Coburg-Gothaer-mandjes beseften zij wat voor zeer fijne producten door 

de invloed van het vakonderwijs tot stand waren gekomen. Zeker als zij deze producten 

vergeleken met de ruwe korjes zoals ze werden gemaakt door de arme tobbers van de 

heide rond Noordwolde. Afgaande op dit prachtige, fijne vlechtwerk voelden zij wat 

goed vakonderwijs voor de rietvlechtindustrie in Noordwolde zou kunnen betekenen. 

Een dag later, op 16 juli 1906, arriveerden ze in Wenen. Hier werd de Staats-

modelwerkplaats voor rietbewerking bezocht. 

Deze Staats-modelwerkplaats was eigenlijk geen school. Er werden geen rietvlechters 

opgeleid. Wel werden ervaren leraren en kleine fabrikanten van de nieuwste 

ontwikkelingen op de hoogte gebracht. De bezoekers van de werkplaats kunnen in drie 

groepen worden verdeeld. 

- vaste arbeiders 

- leraren van de provinciale rietvlechtscholen 

- particuliere fabrikanten 

De vaste arbeiders maakten het gehele j aar nieuwe modellen die door hen, de leerlingen 

of de directeur waren ontworpen. Deze modellen werden uiteindelijk ter uitwerking aan 

de leerlingen gegeven. Daarna werden de werkstukken beschikbaar gesteld aan de 

provinciale scholen, waar ze bij het vakonderwijs werden betrokken. Ook de 

fabrikanten konden een beroep doen op deze modellen. 
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Het blad 'Eigen Haard' wijdde reeds in 1890 een artikel aan de rietvlechtindustrie. 

Voor de fabriek van Marten ten Wolde staan de stoelen gereed om op de platte 
stoelen wagens te worden vervoerd. 
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Op deze wijze werd bereikt dat alle betrokkenen bij de rietvlechtindustrie van de 

allemieuwste ontwikkelingen op de hoogte bleven. Hierdoor konden zelfs de kleinste 

fabrikanten zeer goede modellen leveren. Ook werden in de Staatsmodelwerkplaats 

nieuwe kleurstoffen en kleurmethoden ontwikkeld. Om dure transportkosten vanuit het 

buitenland te vermijden en beoordeling van concurrenten uit het buitenland te 

voorkomen, kweekte men zeif wilgenteen. Vanuit de proeftuin werd men in staat 

gesteld zeif hun grondstoffen te kweken. De modelwerkplaats was een centrum voor de 

gehele rietvlechtindustrie. Ds. Reitsma had ook nog een gesprek met de voorzitter van 

bet mandenmakersgilde in Wenen, terwiji de dag daarna bet Kunstgewerbe-Museum in 

Wenen werd bezocht en gesprekken werden gevoerd met Dr. Adolf MtiHer van het 

Kulturministerium. Bij professor Funke kreeg men meer informatie over het opzetten 

van een vakschool. Daarna ging de reis naar Lichtenfels om daar de rietvlechtschool te 

bezichtigen. Via officiele kanalen had men hiervoor geen toestemming gekregen. Dus 

-dachten de beide heren- dan gaan we maar als toeristen per fiets. Nadat was aangebeld 

werd de deur geopend door de beer Schonfeld, die argwanend vroeg: "Sind die Herren 

Hollander?" Dokter Mulder antwoordde hierop: "Wir sind Dane". Door deze leugen 

om bestwil werden ze in staat gesteld de school te bezichtigen. De conclusie was 

duidelijk, het ontbrak de Noordwoldigers zeker niet aan inzet, maar wel aan 

vakmanschap. Er moest naast het gewone mand- en rietwerk een mooier en beter 

product worden gefabriceerd. Daartoe diende de vakbekwaamheid door middel van 

goed vakonderwijs te worden verhoogd. Ook bet vaak minder goede binnenlandse 

materiaal zou moeten worden vervangen door rotan, dat uit Indonesie moest worden 

geImporteerd. In bet buitenland, waar men reeds grote rietvlechtscholen had opgericht, 

was men ons voor geweest. Zo kende Oostenrijk, met veel fraaiere producten, een 

bloeiende handel met Engeland. 
Terug in Nederland stapten ds. Reitsma en dokter Mulder naar de Minister van 

Binnenlandse zaken en de Inspecteur-generaal van het Nijverheidsonderwijs. Zij 

moesten bij de Minister van Binnenlandse Zaken te rade omdat er destijds nog geen 

Minister van Onderwijs was. Er werd een openbare vergadering uitgeschreven voor 

belanghebbenden uit de vlechtindustrie. De oproep voor de vergadering had de 

volgende inhoud. 

Aanstaande maandag, 7 mei 1906 des avonds 8 our zal er een openbare vergadering worden gehouden bij Klaus 
Huizinga, out enige mededelingen te doen over het aan de Koningin gezonden adres, inhoudende verzoek om 
opriehting van een stoelenmakersvakschool aihier. In die vergadering zal ook een toeliehtend adres gericht aan 
de minister van binnenlandse zaken besproken worden, terwijl tevens de redenen welke tot bet indienen van dii 
advies hebben geleid en de wijze waarop zulk een rietvlechtschool werken zal, zullen worden uiteengezet. Allen 
die belang stellen in de bloei der stoelenindustrie worden dringend uitgenodigd deze vergadering bij te wonen. 

F. Reitsma, pred. 
J.J. Mulder, arts. 

29 



atueten woraen tzjdelijk opgeslagen in een schuur van L. ten Wolde aan de 
Dr. Mulderstraat 

net oplaaen van de stoelen voor de verzending bif de opslagplaats van L. ten Wolde. 
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De bijeenkomst werd bijgewoond door ongeveer 90 personen. Er werd een toelichting 

gegeven op het aan H.M. de Koningin gerichte adres en bet aan Binnenlandse Zaken te 

richten schrijven, waarin op de problemen waarmee de rietvlechtindustrie op dat 

ogenblik kampte, werd ingegaan en waarin mogelijkheden werden geschetst om de 

zaak nieuw leven in te blazen. Her adres had de volgende inhoud: 

Aan Z. Ex. den Minister van Binnenlandse Zaken 

Excellentie, 

Ondergetekenden vragen Uw belangstelling voor een nationaal volksbelang. 
Zif veroorloven zich U mede te delen dat door hen aan H.M. de Koningin is 
verzonden een adres waarin zij de huip der Nederlandse regering inroepen voor 
de bedreigde stoelenindustrie te Noordwolde (Friesland) bij Steenwijk. 
Het dorp Noordwolde telt ongeveer 3700 inwoners. 300 a 400 mannen verdienen 
de kost voor hun gezin of hunne verwanten in de vervaardiging van de algemeen 
bekende rieten tuinstoelen welke industrie tot wering van de grote armoede 
opgericht in 1873 in de 33 jaren van haar bestaan een hoge vlucht genomen en veel 
welvaart bracht in de voorheen zo misdeelde heidestreek. 
Immers in het jaar 1905 werd meer dan f 120.000, = aan werklonen uitgekeerd en 
bedroeg her aantal afgeleverde stoelen naar schatting meer dan 200.000. 
Op het ogenblik dat dit schrijven wordt verzonden heerst grote gedruktheid. Er zijn 
grote voorraden stoelen waarvoor defabrikanten geen kopers kunnen vinden noch 
in Holland, noch in Frankrijk, Belgie of Engeland. 
Zo zijn zij dan ook gedwongen geweest meer dan 80 stoelenmakers te ontslaan die 
zich met hun gezinnen tegenover een zeer donkere toekomst bevinden, want het is 
waarschijnlijk dat de toestand nog verergeren zal. Wat voor gevolgen heeft dit 
alles? Een deel van de arbeiders zal terugkeren tot de landbouw hier of elders als 
maaier en turfinaker het dorp moeten verlaten of— zijn zij (wat bij velen natuurlijk 
het geval is) tot arbeid van dezen aard met in de eerste plaats geschikt, - zij zullen 
weer moeten ter hand nemen de hier ook inheemse, maar een zeer pover bestaan 
leverende vervaardiging van kleine mandjes. Daardoor zullen in de landbouw en in 
de mandjesfabricage de lonen dalen, terwijl juist door de bloei der stoelenindustrie 
die vele krachten aan de mandjesvlechterij onttrok deze laatste iets beter begon te 
lonen. 
Anderen zullen weder armlastig worden of met hunnen gezinnen de 
fabrieksbevolking in Enschede en andere industriesteden vergroten. 
Dit alles zal met nalaten op slachters, schoen- en kleermakers en winkeliers te 
drukken en dus onze gehele streek achteruitbrengen. Vanwaar komt deze stilstand 
en crisis in onze industrie? 
Enige der voornaamste oorzaken sommen wij op. Dc meeste fabrikanten 
(sommigen hadden thans tot voor korten tijd meer dan SO knechts in hunnen 
werkplaatsen) hebben in hun jeugd geen ander dan lager onderwijs en dat soms 
nog wel zeer gebrekkig genoten. Zij waren in hun jeugd mandjesmaker of reiziger 
met stoelen. Zo ontnam het leven hun de gelegenheid, die ontwikkeling in vreemde 
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In de fabrieken moest hard worden gewerkt. Even tijd oin te poseren voor een foto was er 
nagenoeg niet. 

Stoeleninakers nit Noordwolde. 
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talen en handeiscorrespondentie dat inzicht in de moderne eisen van het publiek 
zich eigen te maken, welke tegenwoordig nodig zijn om aan de concurrentie met de 
buitenlandse handel, vooral wat betreft de Jijnere meubelsoorten het hoofd te 
bieden. Mede onder invloed van andere factoren is men bijna uitsluitend 
straathandel gaan drijven. De leverantie aan magazijnen werd verdrongen door de 
leverantie aan venters, welke in binnen- en buitenland dikwijls al te goedkoop 
weder verkochten, tevreden als zij  zelfs waren ( en ook vaak de zeifreizende 
Noordwolders) met kleine winsten. 
Grote omzet moest dit goed maken. Scherpe concurrentie in het dorp zelf was 
daarvan he! gevolg. De stoelen werden steeds talrijker goedkoper, slechter Dit op 
zijn beart voerde tot het on!staan van de gedwongen winkelnering. Het is met 
onwaarschijnlijk, dat in slappe tijden de winst in de winkel moest goedmaken wat 
defabriek met kon afwerpen. 
Ook behoeft het geen betoog, hoezeer dit mede ajbreuk deed aan de verhouding 
tussen patroon en knecht, aan zedelijken en stoffelijken toestand der arbeiders, en 
hoe ook de patroons zelve deze toestand met als den voor hen zelf geestelijk en 
stoffelijk, meest wenselijk konden voelen. 
Het is onze innige overtuiging, dat de indus!rie te gronde zal gaan, indien hier gene 
verbetering in kom!, indien met voor betere waar uit ons dorp beter aft etgebied 
wordt gevonden. 
En voorpatroon en voor arbeider wiens geestelijk leven even goed als dat van eerst 
genoemde gedrukt gaat onder hun levensonzekerheid en productie van lelijke en 
onsolide waar, is hulp dringend nodig. 
Maar hoe kan die verbetering geschieden? 
Wenden wi] ons oog naar Duitsland en Oostenrijk. In het eerste land bijvoorbeeld 
zijn door de regering rietvlechtscholen geopend te Lich!enfels, Michelan a.M., 
Schwurbitz, Markt-zeuln. Redwi!z. Mark Graitz Heinsberg, b. A ken, Wes!erburg i, 
Westerwald, Arsog bez. Düsseldorf enz. enz. 
Wi] veroorloven ons U te wzjzen naar het verslag van de vergadering voorkomende 
in he! februarinummer 1905 van de Vereniging tot bevordering van de Vakopleiding 
in Nederland, waarin om!rent de toestand van het vakonderwijs in Oostenrijk 
mededelingen ook over het rietvlechten worden gedaan. De Inspec!eur van het 
middelbaar onderwijs de heer De Groot, die nog kort geleden verschillende scholen 
in het buitenland bezocht en met wie w4j over deze zaken spraken gaf ons reeds 
enige inlichtingen en is bezig met het schrijven van een rapport dat waarschijnlijk 
publiek zal worden gemaakt en waar naar bi] voorbaat word! verwezen. Ui! de 
!oes!anden in Duitsland en Oostenrijk bltjkt, dat wif daar wdverspreid vinden een 
industrie welke dreigde ten onder te gaan, dat beide regeringen hebben begrepen 
het grote belang hetwelk hun natie had hi] de bloei van dit middel van 
volkswelvaart, dat zi] krachtig hebben ingegrepen en geslaagd zijn in hunnen 
pogingen to! hulp. Tegen dergelijke goed onderlegde, goed voorbereide, 
welingelichte concurrenten (die vooral naar Engeland en Frankrijk leveren, 
evenals Noordwolde) zijn wif met opgewassen. Toch zijn daar de lonen met lager 
en is ons land mins!ens even geschikt voor de aanplant der grondstof de wilg enz. 
als bovengenoemde rijken. Maar desniettegenstaande staan de uitheemse 
rietmeubels voor he! Hollandse publiek te kijk in Nederlandse meubelmagazijnen, 
zoals bekend is aan elk die geen vreemdeling is in de Hollandse voornaams!e 
steden. 
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Rietylechters uit Noordwolde. 

Jong en oud verdienden hun brood in de rietvlechtindustrie. 
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De Noordwolder echter ziet geen kans, die magazljnen, en de magazijnen in het 
buitenland tot zijn afliemers te maken, hif weet dat het merendeel van wat hi] levert 
daarvoor te slecht is en mist daarbij zowel de ontwikkeling welke nodig is tot het 
ontwerpen of tekenen van nieuwe en nieuwerwetse modellen naar de thans 
heersende smaak als de middelen en de wegen, om ze te laten ontwerpen en de 
bekwame stoelenniakers om eventuele bestellingen van deze aard tegen 
concurrerende prijzen te laten uitvoeren. Zal de Nederlandse nijverheid op dit 
gebied andere landen kunnen verslaan dan moeten wij patroon en arbeider 
geholpen worden door onderwijs hetwelk zich verheffing van handel en handwerk 
ten dccl stelt. Maar de instelling van dat onderwijs eist meer middelen dan ooit 
particulieren of de armen gemeente Weststellingweifzullen kunnen bz]eenbrengen. 
Evenmin mag van de zijde van de provincie Friesland afdoende hulp worden 
verwacht. Die kan alleen de Staat zelve geven. Wi] maken U er in dit onmiddellijk 
verband op opmerkzaam dat het met gaat cm de oprichting van een bepaalde 
alzijdige ambachtsschool, neen het geldt hier het steunen van een lokale kwijnende 
industrie. Het is juist deze zeer bijzondere omstandigheid, welke ons verzoek zo 
dringend maakt. Ook heeft de Staat reeds zo dikwijls het als haar taak beschouwd 
door landbouwcursussen in hoefbeslag enz. op bepaalde dorpen hulp te brengen 
iets wat geheel ligt op de lijn van ons verzoek. 
Wi] zijn overtuigd U met goede gronden te hebben omschreven het gevaar dat ons 
dorp en daarmee een tak van nationalen arbeid bedreigt en vleien ons met de hoop 
dat het ons gelukt moge zijn u duidelijk onze verwachting uiteen te zetten, dat de 
bevordering van vakonderwijs in handel en handwerk met al de daa floe nodige 
middelen als het salarieren van een leraar, het in gebruik stellen van een 
onderwijslokaal, het verschaffen van leenniddelen enz. enz. zal brengen veredeling 
en herbloei van onze industrie. Tot ons leedwezen zijn wij nog niet in staat U een 
uitvoerige begroting hierbij over te leggen aangezien ons onderzoek in deze nog 
met alle nodige cijfers heeft opgespoord. Wi] hopen dit echter binnen korten ti]d te 
kunnen aanbieden 
Aan het slot gekomen richten wij tot U de dringende bede, te willen bevorderen, 
dat op de aanstaande Rijksbegroting welke binnenkofi in behandeling zal worden 
genomen een post worden geplaatst ter behafliging van dit nationaal en plaatselijk 
belang en maken u opmerkzaam op de verschillende bijlagen bevattende: 

1) een ajbeelding van arm Noordwolde, overblijfsel uit de tijd voor de uitvoering 

der stoelenindustrie.. 
2) een lUst  van ongeveer 90 handtekeningen gekregen op een vergadering van iets 
meer dan honderd bezoekers. Velen waren reed vefirokken toen de lijsten 
werden neergelegd. Wij mogen dus spreken van algemene instemming. 
3) een vel met ajbeeldingen van Noordwolder modellen welke natuurlijk lang met 
altijd zo goed zijn afgewerkt als hier schijnen kan. 
4) een vel met afbeeldingen van fraaiere Duitse modellen. 

't Welk doende, enz. 

Noordwolde 15 mci 1906. 
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MANDJES. 

Do candies dio bier roe oardig rUn sfgebseld, veategeaoornuigeu one .greete corn 
van goledon Icon en voehtighehl bij 0 cnijden dot twijg, van macbald bu thuiskomse, van 
dicron brand on voile vloeroo, van joehtige orbeid on ingehondon toorn at verslagenhoid 
Oniler do dikwijic oobarmhaNige boliandoling hi do iaruithig tagon winkelas'aren. 

Do aenigo oiaw-og zoo zijo, dat able niaodjoolnakorc cameo con Golporatie opriehton, 
dock tee zija img maci in 1908, Diet in 1958. 

Het eliehit is woiwilinmi galoond door do firma tjoenk WiiJJink to Eaarkm, yrooger 
ngenarec van hot TUdoc]orift ,Eigon Racril", wearlo in 1050 can artikel over macdjee-
em ctoalemakerij to Neordwoldo to opgenomon. 

Be Rijks-rietvleOhtAchool. 
Riot kunnen we dam eixidelijk meedeolen, 

dat op do ontwerp-rijksbegrooting voor hot 
aar 1907, ten behoove van ecu athJer op to 

flchten vakschool voor stoelemakers een post 
(voor Aen jaar) van f 3600, en f 600 (voor kosten 
van inrichting) is voorgesteld. Ret parlement 
moot iaatuurlijk dozen post nog besprekon 
en goedkeuren; hopen wt daarvan bet hostel 
Wordt do post goedgekeurd, dan zal or wel 
can commissie tan Noordwolders moeten be-
noeS warden , om bb do thricbtingvandeze. 
school en bet besthden van deze f 4000, do 
regeering bij to staat 't Spreekt van zehf; dat 
later eerst omtrent doze comahissie en de infich-
ting van de school besprekingen op eon bier to 
liouden openbare vergadering kunnen gescbie-
den. Ook meene men flu Met, dat do beer-
sehendo crisis., door doze vrij groote scm 
oniniddellijke genezing zal ouderviudon, zelfs 
Met, indien ook voor elk dot volgende jaren 
weer f 4000 wordt toegestanu. Eerst ala we 
bet gold bébben beginnn de moeiljjkhe den: 
hens van eon leeraar, toelating van loerliugen, 
hot zoeken van eon goschikt lucas], en en. 
lEast in elk geval: de eerste'stal is gedaan 
en komt tijd, kornt rant" 

Fragmenten u/I "Vergeet mif n/el" inaandbericht van de Ned. Hervormde geineente. 
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F Reitsma pred. Ned. H. G. 
J.J. Mulder arts 
Albert Mulder raadslid 
H. Smit godsd.onderw. 
J. de Nekker 

L Regtop 
Th. Men ger raadslid 

J. Groen 

Schulting en Jansen 

Ondergetekenden stemmen in met het adres aan H.M. de Koningin inzake een aanvraag om 
subsidie voor een rietvlechtschool. 

P. v.d. Veen N. Zandstra K. SleWer 
P. Krol E. van Leeuwen T. Veidhuizen 
P. Beun A. Klein A. v.d. Linde 
A. Toepoel K.F. de Vries J. Stuiver 
H. Eskes Klaas ten Wolde Szn. S. Posseinis 
J. Eskes W van Weert I Wapstra 
J. Blauw H. Zuil A. Marinus 
W van Weert G. Westerhof H. Westerhof 
S. Veidhuizen A Maillij Jan v.d. Sluis 
H. de Vries H. Hofstra Albert J. Krol 
S. Meager A. Mulder J. Veidhuizen 
D.A. Westerheek N. Mulder A. Brain Coenrades 
C. van Nieuwenhoven H. van Eijc/c P. Toepoel 
M. Mulder P.J. Possumis R. de Nekker 
P.K. Noorinan I de Nekker H. Marinus 
Abel Krol J. KijI J.Klein 
A. Regtop A. van Dam J. Mandemaker 
J.D. Krol W. van Weert J. v.d. Vaart 
A. v.d. Sluis J. Jongedijk K. Veldhuizen 
T. Tolman J. Zwier H. Diever 
K. Regtop I van Lies W. Kanon 
Th. den Ouden I Lankman 
A. Tolman G. Jonkman 
T. Ekkelboom K. Eits 
J. Bzjl H. Evers 
L. Mulder H. Landkroon 
A. Mulder S. Coenrades 
Jch. Krol H. Demmers 
.1. Vonk L. Kleine 
W. Veurman F. Possimis 
J. Vogel J. Verra 

P. Veurman J. Lourak 
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Het arinen/jujs te Noordwolde 

In tilt gedeelte van het arinenhuls werd de Rljkcrietvlechtschool aanvankelijk gehuisvest. 



Sonmüge spijkerstoelenmakers stonden aanvankelijk niet erg positief tegenover de 

oprichting van een school. Zij waren namelijk bang dat ze door de afgestudeerde 

vaklieden zouden worden verdrongen. Deze angst werd later weggenomen door het 

creëren van een avondopleiding. Dankzij het doorzettingsvermogen van ds. Reitsma en 

dokter Mulder en de steun van de Inspecteur van het Middelbaar Onderwijs, de beer 

H.J. de Groot, had men succes. Groot was de vreugde toen a in oktober 1906 onder 
minister Rink werd besloten om op de ontwerp-rijksbegroting voor het dienstjaar 1907 

een bedrag vanf3500,= uit te trekken ter bestrijding van de exploitatiekosten van een 

in Noordwolde op te richten vakschool voor stoelenmakers. Voor de kosten van de 

eerste inrichting werd een bedrag van f 500,= voorgesteld. Uiteraard moest het 

parlement deze post nog goedkeuren door middel van de vaststelling van de 

Rijksbegroting, maar daar had men in Noordwolde alle vertrouwen in. 

Na de goedkeuring van de Rijksbegroting zou een commissie van Noordwoldigers 

moeten worden benoemd om de Regering bij te staan bij de inrichting van de school en 

de besteding van het bedrag van  4000,= Er zouden diverse problemen moeten worden 

opgelost, zoals de keuze van een leraar, de toelating van leerlingen en het zoeken van 

een geschikt lokaal. 
Het voornemen van de Regering vond bijval bij de Tweede Kamer der Staten-Generaal 

en het in bet vooruitzicht gestelde totaalsubsidie vanf4000,= werd beschikbaar gesteld. 

Men achtte het echter niet gewenst het subsidie, zoals dat bij andere vakscholen was 

gebeurd, nit te keren aan een ter plaatse gevestigde vereniging die de school zou 

beheren. Men achtte het beter dat het Rijk de school zelf zou inrichten en exploiteren. 

De regering schreef hierover het volgende: 
'De stof tot vorming van eene krachtige schoolvereniging is onder de hulpbehoevende 

en eenvoudige stoelenmatters bevolking bezwaarlijk te vinden en waar het juist de 

bedoeling is tot opbeuring van de kwijnende industrie meer moderne vlechtmethoden 

in gang te doen vinden verdient het de in dit geval geene aanbeveling de leiding aan de 

bij dezen tak van industrie ter plaatse betrokkenen op te dragen. Bovendien is er veel 

voor te zeggen, dat het RU/C  zeif de zaak in handen neme, nu het toch de kosten vrijwel 

geheel te ztjnen laste zou krijgen'. 
En aldus werd besloten tot de oprichting van een Rijksrictvlechtschool te Noordwolde. 

Met het gemeentebestuur van Weststellingwerf werd onderhandeld over de 

beschikbaarstelling van een lokaliteit. De Regering was namelijk van mening dat 

tijdens een proefperiode geen kosten voor huisvesting moesten worden gemaakt. De 

gemeenteraad besloot op 5 maart 1907 tot wederopzegging en geheel kosteloos een 
gedeelte van bet Armenhuis beschikbaar te stellen. Mocht later blijken, dat de school in 

een behoefte zou voorzien, dan zou het Rijk tot de stichting van een nieuw 

schoolgebouw overgaan. 
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itt net 1o/caal Inj het armenhujs 



Voor de inrichting van de school bestudeerde de inspecteur van het 

Nijverheidsonderwijs, de beer H.J. de Groot, enige goed ingerichte rietvlechtscholen in 

Beieren en Oostenrijk. Geconcludeerd werd, dat aan het nieuwe onderwijsinstituut een 

directeur en een leraar zouden moeten worden verbonden, die als Rijksambtenaar 

zouden worden aangesteld. De directeur, die zou moeten beschikken over artistieke 

kwaliteiten, zou het tekenonderwijs moeten verzorgen en zich met het ontwerpen van 

modellen moeten bezighouden. Dc Ieraar zou met praktisch onderwijs moet worden 

belast. 

In verband biermee werd door de Regering voorgesteld voor de jaarwedden van dit 

personeel meubelen, materialen, vuur, inkt en overige uitgaven voor bet eerste jaar een 

bedrag vanf 6300,= uit te trekken. 

Ondertussen werd er ook nog een regeling getroffen om kinderen van onvermogenden 

vrij te stellen van schoolgeld en werd onderzocht of aan onvermogende ouders van 

leerlingen een tegemoetkoming zou kunnen worden verleend. Misschien dat de 

leerlingen in bet derde leerjaar een kleine toelage zou kunnen worden verstrekt uit de 

opbrengst van de verkoop van door de leerlingen gemaakte werkstukken die door het 

Rijk zouden worden verkocht, zonder de handel van particulieren concurrentie aan te 

doen. 

Men ging ervan uit dat de school in april of mci 1908 haar deuren zou kunnen openen. 

Ds. F Reitsina. 
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Ontwerpen van de heer H. El/ens. 

Kronjek van do Maand. 
Be tetvlecitteehool 
Bij komaJdfl beslrnt zijn titans defluxuef 

benoeind tot directeur de beer H Eflens, 
leeraar M 0 aan de QuelIJnus-schooj voor 
KunstIixJverheid te Amsterdam en tot werk-
meester de beer Gustav Schonfeld, werk 
rneester.aan de $etvlechtscbool ta TIplttnn 

eden ZIJliF  
:ftier is 

Vie: van Stab 
Jangzame 

OhnaIa .m.1 ....th 

De heer H. El/ens. LI. 

Fragment Wt 'Vergeet mif niet'maandberjcht 
van de Ned. Hervormde gemeente 
Noordwolde, waarvan as. F Reitsma 
redacteur was. 
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DE RIJKSRIETVLECHTSCHOOL 

De beginperiode 

In het begin van 1908 werden de eerste voorbereidingen getroffen voor de in april te 

openen Rijksrietvlechtschool. 

De beer H. Ellens werd tot directeur benoemd. Ellens werd in 1871 in Groningen 

geboren. Hi] was zoon van een ambtenaar en studeerde beeldende kunsten aan de 

Academic Minerva te Groningen. Tijdens zijn studietijd onderscheidde hij zich van zijn 

medestudenten door zijn uitzonderlijk talent. Samen met zijn docent, de beer P.H. Back, 

en een medestudent Cornelis Jetses werd hi] in staat gesteld diverse monumentale en 

decoratieve opdrachten uit te voeren. Zijn studieresultaten waren buitengewoon. Zo 

goed zelfs, dat hij diverse prijzen en onderscheidingen in de wacht sleepte. Zelfs kreeg 

Ellens het Koninklijk subsidie hetgeen hem in staat stelde aan de Rijksacademie in 

Amsterdam te studeren. 

Na zijn opleiding was hi] enige tijd werkzaam in dienst van de grote architect P.J.H. 

Cuypers. 

Voor de eeuwwisseling werd hij leraar op de ambachtsschool te Arnhem, die een van 

de eerste van Nederland was. In 1901 kwam hij als tekenleraar in dienst van de 

kunstnijverheidsschool Quellinus te Amsterdam, waar hij zeif destijds zijn lessen had 

gevolgd. 

Ellens was getrouwd met Alida KronThout, de zuster van Willem Kromhout, de 

architect van het Aniericainhotel in Amsterdam. Zij vestigden zich in Santpoort, waar 

zij naast de bekende illustrator van de Verkade-albums L.W.R. Wenckebach woonden. 

Dat Ellens veel in zijn mars had blijkt wel uit het feit dat bij de opening van bet 

Binnenhuis aan het Rokin in Amsterdam naast meubelen van Berlage, Penaat, Van 

Strijbos en Lauweriks ook de zijne tentoongesteld werden. 

Vanwege zijn uitzonderlijke capaciteiten werd hij dan ook uitgenodigd directeur te 

worden van de eerste Rijksrietvlechtschool in Nederland, die te Noordwolde. 

Ellens vestigde zich tijdelijk in Zorgvlied. In 1909 verhuisde hi] naar een door hem zeif 

ontworpen woning aan de Oosterstreek 36 te Noordwolde, bij velen beter bekend als 

"De Wilghorst". Hij richtte zich vooral op het maken van kwalitatief hoogstaande 

ontwerpen, welke ertoe moesten bijdragen dat de producten uit Noordwolde konden 

concurreren met die uit Duitsland en Oostenrijk. Ten aanzien van het 

rietvlechtonderwijs had hij uitgesproken ideeen. Voorop stond dat een product artistiek 

verantwoord moest zijn. 

43 



De heer KA.G. Schonfela! 

. vun Jvtjrnegen 3chonegeveL 



Als werkmeester werd de heer K.A.G. Schonfeld aangesteld. Deze was afkomstig van 

de rietvlechtschool nit Lichtenfels in Duitsiand. Schonfeld kwam op 1 januari 1908 met 

de omnibus van Kraan nit Peperga in Noordwolde aan, waar hij door ds. Reitsma en 

dokter Mulder werd ontvangen. Toen de heer Schonfeld de beide heren zag herkende 

hij ze meteen en maakte hij de opmerking: "Ach, das sind ja die Dane". 

Gelet op de doelstelling van de school, het opleiden van goed geschoolde rietvlechters 

en bet ontwerpen van nieuwe modellen waar de rietvlechtindustrie tevens gebruik van 

zou kunnen maken, verwachtten Dominee Reitsma en dokter Mulder dat de fabrikanten 

het bezoek aan de school zouden aanmoedigen. Een goede band tussen de school en de 

industrie zou hierbij van wezenlijk belang zijn. Om hiermee een begin te maken stelden 

zij zich voor om de directeur en de leraar die zich na hun benoeming met bun gezinnen 

in Noordwolde zouden vestigen een hartelijke ontvangst te bereiden en hun en hun 

gezinnen vriendelijk tegemoet te komen. Ook overwogen zij nog voor de opening van 

de school een bijeenkomst te beleggen waar de gehele onderneming nog eens nader zou 

kunnen worden toegelicht. 

De school werd aanvankelijk gehuisvest in een gedeelte van bet voormalige armenhuis. 

Natuurlijk was dit geen optimale situatie. De volijverige en uiterst bekwame directeur 

moest zich redden met zeer gebrekkige hulpmiddelen en lokaliteiten. De officiele 

opening vond plaats op 27 april 1908 om drie uur 's middags. De openingshandeling 

werd namens de Minister van Binnenlandse Zaken verricht door de beer H.J. de Groot, 

de inspecteur van bet Middelbaar Onderwijs. In zijn inleiding schetste de beer De Groot 

de totstandkoming van de school. llij dankte de raad van de gemeente Weststellingwerf 

voor het in bruikleen afstaan van de lokaliteit gedurende de proefperiode. Worts 

constateerde de beer De Groot tot zijn voldoening, dat er onder de aanwezigen ook 

belangstellende industrielen waren en dat ook bet dorp - gelet op de vele uitgestoken 

vlaggen - nauw bij de school was betrokken. Ook de aanwezigheid van bestuursleden 

van de Stoelenmakersvereniging, een afdeling van de Algemeen Nederlandse 

Meubelmakersbond, stemde hem tot grote tevredenheid. Hij zag dit als een teken dat 

beide groepen ervan doordrongen waren, dat de school de industrie in de toekomst 

voordeel zou kunnen brengen. Ook richtte de beer De Groot een woord van dank tot de 

beide leerkrachten, de directeur en tekenleraar, de heer Ellens en de werkmeester, de 

beer Schonfeld voor hun overeenkomst. In de ricbting van de leerlingen merkte de beer 

De Groot op, dat zij eigenlijk de toekomst van de industrie waren. 

De beer Ellens vertolkte ook namens de beer Schonfeld bun gevoelens, voornemens en 

verwachtingen. 

Namens burgemeester en wethouders van Weststellingwerf voerde burgemeester Van 

Nijmegen Schonegevel bet woord. 
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Oproep voor de aangifte van leerlingen 
voor de eerste cursus. 
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De eerste leerlingenlijst. 



Bij de opening van de nieuwe school was die volledig geaccepteerd, betgeen blijkt uit 

het grote aantal aanmeldingen van nieuwe leerlingen. Ook de avondopleiding waar vele 

ervaren spijkerstoelenmakers gebruik van maakten, heeft bier in belangrijke mate toe 

bijgedragen. 

Dokter Mulder darikte de inspecteur op speelse wijze voor zijn inspanningen. Hij zei: 

"1k kwam op het idee, dominee werkte 't met mij uit, maar de beer De Groot bracht het 

terecht." Hij ontleende dit beeld aan het leven der wilde volksstammen, waar de een 

zoekt naar een steen als wapen, een tweede er mee op reis gaat en hem brengt naar een 

bevriende pijlsnijder en strijdhamermaker, die de Steen maakt tot een gepolijste 

strijdaxt. De moeite die de beer Ellens zou hebben, aldus dokter Mulder, werd 

vergeleken met bet voortdurend kioppen van de zilversmid, die al doorhamerend en 

drijvend uiteindelijk in het metaal een mooi relief maakt. Hij vergeleek dit met de 

nieuwe industrie die te voorschijn zou komen. Ook schonk hij aandacht aaii de 

stoelenmaker die in een veredelde industrie zoals die in de toekomst gestalte zou 

krijgen in Noordwolde, het lamlendigheidsgevoel over zijn werk zal kunnen 

verdringen. 

Er werd ook nog even in de richting van dominee Reitsma gekeken. Men vroeg zich af 

of die ook nog wat wilde zeggen, maar de dominee hield zich stil. Na wat de dokter had 

gezegd waren er geen woorden meer nodig. 

De offlciële opening werd tevens bijgewoond door de hoofden van de scholen uit 

Noordwolde en vertegenwoordigers van de Maatschappij van Weldadigheid. 

Ook woonden de eerste 17 leerlingen die de school met ingang van 28 april zouden 

bezoeken de opening bij. 

Tot slot bezichtigden de aanwezigen de school. Die bestond uit een tekenzaal, een 

werklokaal en twee kamers, bestemd voor de directeur en de leraar. Ook was er een 

ruimte voor het weken van twijg en was er materiaal aanwezig voor bet teken- en 

vlechtonderwijs. Voor Noordwolde was bet een feest. Overal in bet dorp wapperden de 

vlaggen, hetgeen bet dorp een feestelijke aanblik gaL 

Met de komst van de Rijksrietvlechtschool in 1908 was de emancipatie van 

Noordwolde begonnen. Het is bekend dat elke emancipatie wordt geboren in strijd. 

Noordwolde en haar Rijksrietvlecbtschool waren hierop geen uitzondering. Elke 
primitieve emotie, alle kortzichtige angst en alle bruutheid hadden zich ook bier tegen 

bet nieuwe gekeerd. In de eerste jaren van de Rietvlechtschool werden de leerlingen 

soms bedreigd en mishandeld en werden de ruiten van bet schoolgebouw ingegooid. 

Door spijkerstoelenmakers, die bang waren dat zij zouden worden verdrongen van door 

de school afgeleverde vaklieden! 

Ten behoeve van de school functioneerde er een Commissie van Toezicht op het 

Middelbaar Onderwijs in de gemeente Weststellingwerf, waarin in de raadsvergadering 
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Uilvoeren. 	
U' (WI Itteuwe rzewlecntlokaal toe hoe de leerlingen zijn ontwerpen 

ij v&5'tetu in net nervzecntlokaai 
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ten theoriejes van de heer Van Keijzerswaard 



Een kij/cje in het handtekenlokaal. 
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van 15 mei 1908 werden benoemd de heren: F. Reitsma, J.J. Mulder, H. van Straten, B. 

Jansen en K.F. Beun. Bij raadsbesluit van 22 juni 1908 werd de heer A. van der Linde 

benoemd in de plaats van de beer K.F. Beun. Injuni 1909 werd bekend gemaakt dat op 

3 maart 1909 zich 22 leerlingen voor de tweede cursus van de dagschool hadden 

opgegeveri. Hiervan werden na een examen 16 geplaatst, waaronder 7 bestedelingen uit 

de Maatschappij van Weldadigheid. Worts werd geconstateerd dat het niveau van de 

leerlingen stijgende was en dat zelfs bij enkele leerlingen gewezen kon worden op zeer 

uitblinkende talenten, die zonder de school niet naar voren zouden zijn gekomen. 

De aangifte voor de cursus 1910/1911 bedroeg 17 leerlingen. De toeloop van het aantal 

leerlingen bleef dus groot, vooral als men in ogenschouw nam dat er voor deze cursus 

geen leerlingen uit de kolonie in Frederiksoord waren ingeschreven en het aantal 

leerlingen uit Noordwolde dus stijgende was. Under de 17 nieuwe aanmeldingen 

beyond zich ook een aantal meisjes. Uok de belangstelling voor de avondschool nam 

steeds toe. 

Het begin van de nieuwe cursus moest echter nog wachten op de indiensttreding van 

dde nieuwe leerkrachten. Als leraar voor boekhouden en andere vakken was benoemd 

de beer L. Hofstra, leraar aan de Groen van Prinstererschool te Den Haag. De beer L.B. 

Barendrecht, leraar aan de vakschool van Patrimonium te Amsterdam, werd als leraar 

tekenen aangesteld. 

Men was er op dat moment nog niet in geslaagd een tweede werkmeester te benoemen. 

De leerlingen van het eerste cursusjaar, die nu in het tweede leerjaar zaten, kregen les 

in het oude gebouw. 

Bij de aanvang van de tweede cursus werd het nieuwe hulplokaal in gebruik genomen. 

Tijdens dit cursusjaar bood directeur Ellens de fabrikanten de mogelijkheid om door 

hem gemaakte ontwerpen en door de leerlingen gemaakte voorwerpen te gebruiken, 

mits de daarnaar vervaardigde modellen als afkomstig van de school werden 

gewaarmerkt. Bovendien trachtte men de industrie terwille te zijn door de leraar die met 

het M.U.L.Underwijs was belast in te zetten bij de advisering over correspondentie in 

vreemde talen. De school ging nu duidelijk als voorlichtingsinstituut fungeren om de in 

ven'al geraakte industrie niet alleen weer op de been te helpen, maar ook de waarde van 

bet product niet alleen technisch, maar ook artistiek omhoog te brengen. 

In mei 1910 bracht de Commissie van Toezicht verslag uit aan de gemeenteraad over 

bet cursusjaar 1909/1910. In bet verslag werd medegedeeld, dat de Commissie de 

school tweemaal had bezocht en daarbij geconstateerd had dat het hulplokaal, hoewel 

bruikbaar, inderdaad noodhuip was en dat de bouw van een nieuwe school dringend 

noodzakelijk was. 
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p vies oraa,cisggenae terrein aan de Hoofdstraat Qost werd het nieuwe schoolgebouw 
gebouwd. 

Het nieuwe scl-zoolgebouw.  
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Het bleef voortreffelijk gaan met de toename van bet aantal leerlingen. Zo goed dat de 

bouw van een nieuwe school spoedig noodzakelijk was. 

Over medewerking van de Regering had men in dit opzicht niet te kiagen. Doordrongen 

van de noodzaak tot stichting van een nieuw schoolgebouw werd in de memorie van 

toelichting bij de Rijksbegroting voor 1910 het volgende opgenomen: 

"De Rijksrietvlechtschool te Noordwolde, voorlopig ondergebracht deels in eenige 

Iokaaltjes van het gerneentelijk armenhuis, deels in een verplaatsbare houten loods 

heeft dringend behoefte aan een eigen schoolgebouw. Met inbegrip van eene 

conciergewoning zullen de kosten van bouw en inrichting f 78.000,= bedragen, 

waarvan thans een eerste termijn adf 12.000,= wordt aangevraagd. Terwiji bovendien 

voor aankoop van een geschikt terrein een bedrag vanf2000,= wordt uitgetrokken." 

Het kwam er dus op neer dat de Regering de Kamers voorstelde in Noordwolde een 

nieuwe school te bouwen die volledig naar de eisen des tijd zou worden ingericht 

waarvoor een bedrag van  12.000,= uitgetrokken zou nioeten worden. Het resterende 

bedrag zou dan in de volgende jaren beschikbaar kunnen worden gesteld. 

In Noordwolde twijfelde men er niet aan dat de Kamers het verzoek en het advies van 

de Regering niet zouden opvolgen en men zag in gedachten al het grote gebouw, dat 

een sieraad van het dorp en boven alles een boiwerk van de Rietvlechtindustrie zou zijn, 

verrijzen. 

En de overheid was Noordwolde ter wille... 

Een nieuw schoolgebouw 

Het harde werken en schone streven van de beer Ellens werd van Regeringswege 

gesteund en al spoedig werd besloten tot de bouw van een nieuw schoolgebouw. De 

aanbesteding van het nieuwe gebouw vond plaats op 29 november 1911. De Iaagste 

inschrijver was de firma F. Fokkema uit Ureterp voor een bedrag van  52.218,=. 

Het uit rode Friese baksteen opgetrokken gebouw was een ontwerp van de 

rijksbouwkundige Vegeman, die de bouwkosten had begroot op f 52.500,=. In het 

nieuwe gebouw waren ruime werkplaatsen, expositieruimten, tekenzalen, een 

bibliotheek -waarin onder andere een prachtige collectie vlechtwerk uit verschillende 

delen van lndië, Amerika en Afrika waren bijeengebracht- een schaftkamer en andere 

benodigde vertrekken ondergebracht. Op  17 april 1912 openden minister Heemskerk 

van Binnenlandse Zaken en de Inspecteur-generaal van het Nijverheidsonderwijs het 

gloednieuwe gebouw aan de Hoofdstraat Oost te Noordwolde. 
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De offlciele toekenning van de zilveren medaille. 

Bekroonde ontwerpen van de heer H. Ellens op de Wereldtentoonstelling te Brussel. 
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De minister zei in zijn toespraak dat in doze tijd alles mooier en beter moest worden 

dan vroeger en dat nuttige artikelen voor bet dagelijks gebruik evengoed een fraaie 

vormgeving konden hebben. Hij sprak de wens nit dat de school een zegen zou zijn 

voor de plaats en voor het gehele land. 

Het monumentale gebouw, dat onmiddellijk de aandacht van voorbijgangers trok, was 

ruim van opzet, zag er van binnen zeer fris nit en was ingericht naar de eisen die aan 

een dergelijke school mochten worden gesteld. 

Inmiddels was er in de oude en gebrekkige buisvesting wel het nodige gebeurd. 

De nieuwe en uiterst bekwame directeur, de beer Ellens, had met zeer gebrekkige 

hulpmiddelen nieuwe ontwerpen gemaakt voor teen- en pitrietmeubelen en andere 

producten. Doze waren zo goed, dat een aantal op de Wereldtentoonstelling to Brussel 

in 1910 word bekroond met bet erediploma, terwijl de beer Ellens de zilveren medaille 

word toegekend. Qok het niandjesvlechten kreeg nieuwe impulsen. Er kwamen veel 

nieuwe modellen tot stand. 

De ontwikkeling van het aantal leerlingen verliep naar wens. Uiteraard hadden de 

Eerste en Tweede Wereldoorlog een negatieve invloed op het aantal leerlingen. Toch 

herstelde zich dit steeds na verloop van tijd. 

De school als vakopleiding 

Het doel van de school was tweeleclig. In de eerste plaats moest men bekwame, good 

geschoolde rietvlechters afleveren, die in staat moesten worden geacht om na bun 

studie als patroon op to treden. Daamaast moesten naast de reeds bestaande goedkope 

modellen nieuwe artistiek verantwoorde modellen worden ontworpen die ook aan de 

fabrikanten beschikbaar konden worden gesteld. 

De cursus duurde driejaar. Na de lagere school werden de leerlingen de beginselen van 

Boekhouden, Handelsrekenen, Tekenen, Frans en Engels bijgebracht. 

De meeste tijd - vier en een halve dag per week - werd uiteraard besteed aan de praktijk. 

In de eerste kias maakten de leerlingen eenvoudige werkstukken van pitriet. Grotere en 

grovere werkstukken werden in het tweede leerjaar gemaakt, terwijl in het derde jaar 

grote werkstukken van fijnere kwaliteit moesten worden vervaardigd. 

Eén ding staat vast: de school leverde uitstekende vakmensen af Meisjes kregen vooral 

les in het fijnere rietvlechten. De afgestudeerden stroomden snel door naar bet 

bedrijfsleven. Naast de dagschool was er ook een avondopleiding, waar voortgezet 

onderwijs word gegeven in vlechten, tekenen en overige vakken. 
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vouw van ae oostelijke vleu gel links op de onderste foto te zien. 

Het pas uitgebreide schoolgebouw. 
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De avondschool werd bezocht door rietvlechters die overdag in de fabrieken werkten. 

Ook de oudere rietvlechters konden hier hun vakkennis vergroten. 

Viak voor de Tweede Wereldoorlog werd de 'Rijksrietvlechtschool' omgezet in een 

'Vereniging voor Rietvlecht- en ander Nijverheidsonderwijs in de gemeente 

Weststellingwerf'. Spoedig werd de school uitgebreid met een afdeling houtbewerkirig 

en een naai- en huishoudschool voor meisjes. In verband hiermee moest het 

schoolgebouw worden uitgebreid. 

Het vijftigjarig bestaan van de school 

Op vrijdag 29 augustus 1958 werd het vijftigjarig bestaan van de Rietvlechtschool 

herdacht. Eigenlijk had dit enige maanden eerder moeten plaatsvinden, omdat de 

deuren van de school op 27 april 1908 's middags om drie uur waren geopend. Het 

bestuur was echter van mening dat het jubileum tijdens de feestweek van Noordwolde 

moest worden gevierd. De belangstelling hierbij was bijzonder groot. 's Morgens begon 

het feest al voor de leerlingen en hun ouders. 's Middags om drie uur kwamen de 

genodigden bijeen voor de receptie, die in één van de gezellig aangeklede zalen van de 
school werd gehouden. 

De voorzitter van het bestuur, burgemeester Huisman van de gemeente Weststelling-

werf, gaf in zijn toespraak een schets van het verledeh en benadrukte de grote betekenis 

van de Rietvlechtschool voor de industrie. De burgemeester besloot zijn rede met de 

opmerking dat het bestuur ook in de toekomst alles zou doen wat voor de ontwikkeling 

van de school belangrijk kon zijn. Vele sprekers voerden daarna het woord, waaronder 

gedeputeerde J. Brouwer en de wethouder van onderwijs, de beer A. Heida. Het feest 

werd besloten met een ballonwedstrijd voor de lagere schooljeugd. Achter de 

muziekvereniging 'De Woudklank' togen ze naar het sportterrein, waar de ballonnen 

werden losgelaten. De kinderen van wie de ballonnen het verst kwamen, werden met 

een prijs beloond. Hun ballonnen kwamen op vijf verschillende plaatsen in Noorwegen 

terecht. 

In 1958, toen het gouden jubileum werd gevierd, waren er naast de directeur 8 

leerkrachten werkzaam aan de school. Het aantal leerlingen dat de rietvlechtcursus 

volgde bedroeg 18. De afdeling houtbewerking en de voorbereidende Has werden door 

respectievelijk 32 en 32 leerlingen bezocht. 
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Tentoonstellingen 

De eerste tentoonstellingen in de school 

De school organiseerde eens per jaar tentoonstellingen waar de werkstukken van de 

leerlingen tentoongesteld werden. Vanaf bet begin mochten deze zich verheugen in een 

zeer grote belangstelling. De eerste tentoonstelling werd in april 1909 gehouden. Na 

een jaar van hard werken bleek overduidelijk dat de Rijksrietvlechtschool wel degelijk 

een plaats verdiende in het Nederlandse Onderwijsbestel en dat de resultaten er 

mochten zijn. Tijdens deze tentoonstelling bleek reeds dat er van de industrie, waarin 

de stoelenfabricage altijd een belangrijke plaats zou blijven innemen, nog heel wat 

meer te maken vie!. 

Ook de tweede tentoonstelling, die op 19 maart 1910 werd gehouden was een groot 

succes. Directeur Ellens was verheugd de genodigden te mogen verwelkomen en 

hoopte dat de expositie, die het resultaat was van het onderwijs over de eerste twee 

leerjaren in de smaak zou vallen. Er was in deze twee leerjaren veel geproduceerd. 

Zoveel zelfs, dat slechts tweederde gedeelte van de werkstukken tentoongesteld kon 

worden. Ook werd er inzicht gegeven in het onderwijs in bet vlechten met teen, pitriet, 

enzovoort, waarbij evenals in her overige vakonderwijs rekening werd gehouden met de 

belangen van de industrie en industrielen, zodat er voor de zonen van de fabrikanten en 

de werklieden gelegenheid bestond zich te bekwamen in het rietvlechtersvak. 

Daarnaast werd tijdens de tentoonstelling aandacht besteed aan de verschillende vakken 

die op school naast het rietvlechten werden gegeven, zoals de Franse, Engelse en 

Nederlandse taal, handeiscorrespondentie, boekhouden en incasseringen. 

Kortom, het gehele onderwijs was gericht op de uitoefening van reeds bestaande en nog 

te ontwikkelen bedrijven. Ook tijdens deze tentoonstellingen bleek, gelet op de grote 

verscheidenheid en kwaliteit van de werkstukken waartoe de school en haar leerlingen 

in staat waren, dat de industrie reeds nu en in de toekomst veel baat zou hebben bij het 

nieuwe onderwijsinstituut. 

Voor de eerste tentoonstelling die in bet nieuwe schoolgebouw werd gehouden was de 

belangstelling zeer groot. Maar liefst 750 personen bezochten de expositie. De 

bezoekers waren zeer enthousiast over de keurig afgewerkte, doelmatige en solide 

werkstukken van de leerlingen. Velen hoopten iets te kunnen kopen van de pracbtige 

producten, maar in de beginjaren was dit nog niet toegestaan. De school mocht 

namelijk de industrie geen concurrentie aandoen. 

Met de nieuwe modellen mocht zij de industrie slechts nieuwe impulsen geven. 
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Toch zou men op den duur een oplossing moeten zoeken voor de vele producten die de 
leerlingen maakten. 

Verkooptentoonstellingen 
Na verloop van jaren werden de tentoonstellingen dan ook omgezet in 

verkooptentoonstellingen, die eens per jaar werden gehouden en waar de werkstuklcen 

van de leerlingen bij inschrijving werden verkocht. 

Voor de verkooptentoonstellingen was de belangstelling altijd bijzonder groot. Soms 

bezochten op één dag wel 700 personen deze tentoonstellingen. Meestal was er meer 

vraag naar producten dan men beschikbaar had. 

Behalve op deze tentoonstellingen mocht de school geen producten verkopen. 

DII werd vaak betreurd door de vele bezoekers, die een bezoek brachten aan de 

permanente toonzaal warn-over de school beschikte. In de jaren 1955 tot en met 1961 

werden maar liefst 377 excursies verwerkt. De bezoekers waren niet alleen leerlingen 

van andere scholen, ouden van dagen en vrouwenverenigingen, maar ook bezoekers uit 

andere landen, zoals bijvoorbeeld Duitsiand, Polen, Nieuw-Guinea en zelfs Afrika, die 

de vele werkstukken bewonderden. 

De toonzaal werd ook dikwijls bezocht door fabrikanten, die hier hun modellen 

uitzochten om in productie te brengen. Door het bezoek aan de tentoonstelling werd 
natuurlijk ook de verkoop bevorderd. 

De verkooptentoonstellingen mochten zich vaak ook verheugen in een grote 

belangstelling van de pers, wat dikwijls leidde tot zeer goede recensies. Als voorbeeld 

wil ik noemen een recensie in het vakblad Woninginrichting Ons Orgaan van 3 juli 

1926. Hierin werd het volgende geschreven: 

"Op deze tentoonstelling zagen we onder een veertigtal verschillende  serre-

ameublementen ontwerpen van den heer Hendriks, waaronder er waren die niet te 

overtreffen waren, wat sierlejkheid van lijn betreft en die een zekere rust ademden, die 

slechts kunnen worden voortgebracht door een ontwerper die uitgesproken schoonheid 

paart aan een volkomen beheerschen der techniek." 
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Een verkeers/es van de heer Prakken. 

De heer J.A. Bakker geeft tekenles. 
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Tentoonstellingen buiten Noordwolde 

Op gezette tijden richtte de school in diverse plaatsen in ons land, maar ook in bet 

buitenland tentoonstellingen in. Het doel van deze tentoonstellingen was om de handel 

kennis te laten maken met de op zeer hoog peil staande producten, die qua vormgeving 
en soliditeit ver uitstaken boven de buitenlandse fabrikaten. 

In de Stellingwerf van 9 juli 1910 werd melding gemaakt van het feit, dat de 

Rijksrietvlechtschool te Noordwolde op de wereldtentoonstelling te Brussel op de 

Hollandse afdeling een expositie zou inrichten. 

Zoals uit de recensies in vele, ook Iandelijke, bladen blijkt, mochten de resultaten er 

zijn. 

In haar korte bestaan had de Rijksrietvlechtschool onder leiding van directeur Ellens 

nieuwe ontwerpen gemaakt. Die waren zo goed, dat ze met bet erediploma werden 

bekroond. De beer Ellens werd de zilveren medaille toegekend. 

Op 12, 13 en 14 november 1909 nam de Rijksrietvlechtschool reeds deel aan een 

tentoonstelling van weef-, vlecht- en ander handwerk te Assen, die in de foyer van bet 

concerthuis werd gehouden. De tentoonstelling werd georganiseerd door de afdeling 

Assen en omstreken van de Nederlandse Vereniging "Schoonheid in Opvoeding en 

Onderwijs." Directeur Ellens had voor deze tentoonstelling werk ingezonden dat de 

leerlingen thuis hadden gemaakt. 

Ook was de Rijksrietvlechtschool in september 1949 vertegenwoordigd op de 

tentoonstelling 'Deventer komt wéér over de brug'. De school had hier een grote stand 

ingericht, waarin de leerlingen bezig waren met bet vervaardigen van rieten 

voorwerpen, zoals stoelen, tafels, wiegen enzovoort. Ook werd klein vlechtwerk, zoals 

schalen en korfjes, tentoongesteld. 

Natuurlijk zou het te ver gaan om alle exposities waaraan de Rijksrietvlechtschool een 

bijdrage heeft geleverd te noemen. Een tentoonstelling, die echter niet mag worden 

vergeten, is de in juli 1966 in het prachtige tuinen- en kassencomplex van de Gerard 

Adriaan van Swietentuinbouwschool te Frederiksoord gehouden tentoonstelling 

"Vorm en Rotan". Bij deze tentoonstelling waren voor het eerst ter wereld een 

rotanindustrie en een beeldend kunstenaar tot een geslaagde originele samenwerking 

gekomen. De beeldhouwer J.J. Beijon, directeur van de Haagse Academie voor 

Beeldende Kunsten, die bij ingewijden bekend stond om zijn afwijkende ideeen op 

kunst- en tekendidactisch gebied, was op het idee gekomen om jets met rotan te gaan 

doen. Daardoor kwam hij op een gegeven ogenblik terecht in Noordwolde, waar de 

firma Jonkers en met name de jonge Jacob Jonkers spontaan hun huip aanboden. 
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Zij waren gewend om met ontwerpers als Dirk van Sliedrecht en later ook W. van 
Tongeren om te gaan. (Dit deden zij al vanaf 1947.) 

Johan Jonkers bracht de beer Beljon in contact met de directeur van de 

Rijksrietvlechtschool, de beer Stad, die de beer Bosch, die op dat moment leraar 

rietvlechten was, erbij betrok. Ook daar kon Beijon op de nodige medewerking 

rekenen. Beijon kwam gedurende veertien dagen naar Noordwolde om er te werken. 

Leraar Bosch bleek in deze periode een man met een onuitputtelijk geduld en een fijn 

begrip. Ook de leerlingen deden hun uiterste best om een zo goed mogelijk product af 

te leveren. 

Bij Jonkers vlocht de beer H. Veldmeijer in 37 uur een plastiek in rotan, alsof hij zijn 

hele leven niet anders had gedaan. Beijon had bij het maken van zijn ontwerpen 

rekening gehouden met de mogelijkheden die het materiaal had. Hij liet de 

Noordwoldigers beslist niet iets doen dat absoluut niet mogelijk was. Hij bouwde voort 

op bestaande vornien en vaardigheden. Op een gegeven moment vroeg Beijon 

toestemming om zijn scuipturen in de fraaie tuin van de Tuinbouwschool te mogen 

fotograferen. 

Tijdens het maken van de foto's werd het idee geboren voor het houden van een 

tentoonstelling in her fraaie complex. Met medewerking van de gemeente Viedder, de 

directeur van de Tuinbouwschool en een aantal instanties en firma's werd het mogelijk 

het experiment gestalte te geven. Er werden twintig werken, waarvan twaalf in rotan 

geexposeerd. De overige werden van hout en vooral platen koper gemaakt. 

De stiji van de vormen in rotan was volkomen anders dan de werken in ander materiaal. 

Zij was speels, had iets uitheems en deed in sommige gevallen denken aan primitieve 

volkskun st. 

De uitgebalanceerde plaatsing van de hoge sculpturen in het tuinencomplex, die 

afwisselend tegen hoge boompartijen en glad geschoren grastapijten, tegen een vijver, 

bloemperken of borders waren geplaatst of aan bomen gehangen, maakten de expositie 

tot een feest. 



De heer H. Ellens, directeur. 

De heer PA. Hendri/cs, directeur De heer J. Koerts, directeur. 

De heer K.H. Stad, directeur. De heer KA. G. Schonfeld, 
leraar rzetvlechten. 
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Directeuren - Leraren 

De eerste directeur, de beer Ellens, verliet de school in september 1920, nadat hij was 

benoemd tot directeur der Rijksschool voor goud- en zilversmeden en horlogemakers 

te Schoonhoven. Hij werd in oktober opgevolgd door de beer P.A. Hendriks. De beer 

Hendriks werd in 1935 opgevolgd door de beer J. Koerts. Aardig in dit verband is te 

vermelden dat de beer Koerts een geboren Noordwoldiger was, die na de lagere school 

de Rijksrietvlechtschool bezocht. Hij was een uitstekende leerling met een warm gevoel 

voor het rietvlechtvak. Na een 3-jarige cursus behaalde hij dan ook met glans bet 

getuigschrift. Daarna studeerde hij verder om zijn vakkennis op een nog hoger peil te 

brengen. Door zijn ijver, doorzettingsverinogen en vakkennis is hij voor de school en 

de industrie van grote waarde geweest. Via het rietvlechtersvak, de tekentafel en het 

directeurschap van een kleine school in Giethoorn en het leraarschap aan de 

Rietvlechtschool stroomde hij door naar de functie van directeur. 

Ook de beer Koerts heeft zich zeer verdienstelijk gemaakt. Hij was een voortreffelijk 

ontwerper. Zo kwam onder andere bet ontwerp voor de wieg van prinses Beatrix van 

zijn hand. Ook scbreef hij bet boekje 'Beknopte Handleiding voor bet Rietvlechten', 

dat werd uitgegeven door de N.V. de R.K. Boekcentrale Amsterdam. 

Gemakkelijk heeft de beer Koerts bet niet altijd gehad. Steeds heeft hij getracht de 

krachten binnen de rietvlechtindustrie te bundelen. Tot zijn grote verdriet mislukten 

deze pogingen. Laat het hierbij een troost zijn dat bet tot dat moment nog niemand was 

gelukt. 

Op 5 maart 1957 werd officieel afscheid van hem genomen, waarbij hijzelf wegens 

ziekte verstek moest laten gaan. Op diezelfde dag werd tevens afscheid genomen van 

een man, die jarenlang bet tekenonderwijs aan de school had verzorgd, de beer J.A. 

Bakker. De heer Bakker, die reeds in 1919 door de beer Ellens vanuit Amsterdam was 

aangetrokken, was niet alleen een uitstekende tekenleraar maar ook een verdienstelijk 

kunstschilder. Zijn collectie schilderijen zou later door de gemeente Weststellingwerf 

worden aangekocht. Toen de beer Koerts de school verliet, werd hij opgevolgd door de 

beer K.H. Stad, die tevens de laatste directeur was. flier mag best nog eens worden 

vermeld dat de opeenvolgende schooldirecteuren er allen naar gestreefd hebben om bet 

rietvlechtwerk op een zeer hoog peil te brengen en te handhaven en steeds hebben 

getracht de industrie nieuwe impulsen te geven. Zonder andere ]eraren tekort te willen 

doen, verdienen in dit verband ook de leraren die gedurende een large reeks van jaren 

als Ieraar rietvlechten hebben gefunctioneerd, een bijzonder woord van loll 

In de eerste p]aats is dit de beer K.A.G. Schonfeld, die destijds mede dankzij de grote 

inspanningen van de Inspecteur van het Nijverheidsonderwijs, de beer H.J. de Groot, 

71 



Het personeet 

De heer H. Wapstra, leraar riet1echten. 	Dc heer L. Bosch, leraar rietvlechten. 
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De heren I Koerts, J.A. Bakker, ?, Prakken en H. Wapstra. 

De heer Wagter, concierge. 	 De heer Stuiver, concierge. 
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De heer J.L. van Keyzerswaard, 1934. 

Een theorieles van c/c heer Kinkelaar. 	De heer Haagsnta heipt een van de leer- 
lingen In) het enaken van een boot. 

Metaalbewerken onder leiding van de heer Siegersma. 
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naar Noordwolde was gehaald. Daarvoor was hij verbonden aan de rietvlechtschool in 

Lichtenfels. Op I januari 1908 arriveerde hij in Noordwolde. In afwachting van de 

komst van de nieuwe directeur, de beer Ellens, die in maart zou komen, trof hij reeds 

de nodige voorbereidende maatregelen. 

De beer Schonfeld is van 1 januari 1908 tot 1 april 1931 aan de school verbonden 

geweest. Op zijn afscheidsreceptie, die op dinsdag 31 maart 1931 ter gelegenheid van 

bet bereiken van de 65-jarige leeftijd in de school werd gehouden, waren de directeur, 

het lerarencorps, vertegenwoordigers van de Comniissie van Toezicht, bestuursleden 

van de plaatselijke patroonsorganisatie en de organisatie van gezellen aanwezig. 

Ook de leerlingen van de school waren van de partij. De directeur van de 

Rietvlechtschool, de beer P.A. Hendriks, ging in zijn toespraak terug naar het verleden 

en niemoreerde dat het een spannende tijd was op het moment dat de beer Schonfeld in 

Noordwolde arriveerde. 

Met de rietvlechtindustrie ging het bergafwaarts en de nieuwe Rijksrietvlechtschool 

zou hier uitkomst moeten bieden. Voor de nieuwe school moest een vakman worden 

aangetrokken, die vertrouwd en doorkneed zou zijn met alle onderdelen van het 

rietvlechten; een vakman die destijds niet in ons land te vinden was. Op i april 1908 

werden de directeur de beer H. Ellens en de beer Schonfeld door de inspecteur 
geInstalleerd. 

Omdat de school voorlopig in een gedeelte van het toenmalige Armenhuis werd 

gehuisvest, veronderstelde directeur Hendriks dat het een grote teleurstelling voor de 

beer Schonfeld moet zijn geweest, van een mooie school in Lichtenfels naar 

Noordwolde in het Armenhuis te moeten verhuizen. In de ruim drieentwintig jaar dat 

de beer Schonfeld aan de school werkzaam was, is er veel veranderd, zoveel dat 

Noordwolde meer en meer met Lichtenfels kon wedijveren. Volgens de beer Hendriks 

heeft de beer SchOnfeld hier een zeer belangrijk aandeel in gehad. Er werd fijn- en grof 

mandwerk gemaakt en meubelen in pitriet en teen. Maar het voornaamste was dat er 

goed geschoolde vaklieden werden gevormd. Volgens de directeur ging natuurlijk niet 

alles over rozen, maar hij vond dat de beer Schonfeld trots kon zijn en kon wijzen op 

een groot aantal goede vakmensen, die niet zoals vroeger één bepaalde stoel konden 

rnaken, maar die onder zijn leiding het gehele yak hebben leren beheersen. Bovendien 

moest bet voor de scheidende leraar een voldoening zijn dat als tweede rietvlechtleraar 

één van zijn leerlingen aan de school was benoemd, die hem na zijn vertrek volledig 

zou moeten vervangen. Tot slot dankte de directeur de beer Schonfeld voor zijn werk 

en de toewijding waarmee hij zijn taak had vervuld. De beer Schonfeld bood de 

directeur een fraaie foto aan waarop hij stond afgebeeld. 
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ten /czJIçje vanaf de rietzolder in het rietvlechtlokaat 

at eersre Icias in aktje. 
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De directeur beloofde dat de foto een ereplaats in de school zou krijgen. Ook de 

aanwezigen en de leerlingen kregen een foto van de scheidende leraar. B ii het afscheid 

kwamen ook de leerlingen aan het woord. Een van de leerlingen was namelijk aan het 

dichten geslagen en las het volgende stukje voor: 

Het uur van afscheid is geslagen 

Waarde meneer dat doet ons leed 

Maar toch mogen we niet kiagen 

Denkend slechts aan wat ge deed 

Tejd en moeite, moeite en tijd 

Hebt ge aan de school gewijd 

Dankbaar zullen we u gedenken 

Heil u! Iclinkt ons afscheidslied 

Meneer Schonfeld vergeten we niet 

S. Boers en zijn vrienden 

Na zijn pensionering vertrok de heer Schonfeld naar Kaatsheuvel. 

De heer Schonfeld werd in 1931 door een van zijn oud-leerlingen, de heer H. Wapstra, 

opgevolgd. De heer Wapstra verliet de school op 12 juli 1951 wegens het bereiken van 

de pensioengerechtigde leeftijd. Hij werd tijdens een speciaal voor deze gelegenheid 

uitgeschreven bijeenkomst voor bestuur en personeel in zeer waarderende woorden 

toegesproken door de voorzitter van bet bestuur, de beer Lemain, die het vertrek als een 

waardige afsluiting van een vruchtbare Ieraarsperiode schetste. Hij werd opgevolgd 

door de heer L. Bosch, die ook al weer een oud-leerling van de school was. De heer 

Bosch bleef tot 1969 aan de school verbonden, het jaar waarin de school wad 

opgeheven. Allen hebben bijgedragen tot de bloei van het rietvlechtonderwijs. Vele 

vaklieden werden door hen gevomid. 
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Under het toeziend oog van de heer Bosch leren Herman Wambrauw en 
Stefanus Ondowafo het va/c. 

rra/cufklessen in de Rljksriefvlechtschooi (2 oktober 1953) 

IN 



De Iaatste schooljaren 

In de grote bloei die de rotanindustrie in de vijftiger jaren meemaakte, moet bet 

aandeel van de Rietvlechtschool zeer beslist niet worden vergeten. 

Sedert haar oprichting heeft de school steeds een centrale plaats ingenomen bij de 

opleiding van rietvlechters en het ontwikkelen van modellen ten behoeve van de 

rietvlechtindustrie. 

Dat de school een goede naam had en alom grote bekendheid genoot, blijkt 

bijvoorbeeld nit bet feit dat Hare Majesteit de Koningin op 2 november 1915 een 

bezoek bracbt aan Noordwolde om dit unieke onderwijsinstituut te bezichtigen. In de 

loop derjaren bezochten vele belangstellenden nit binnen- en buitenland de school. 

Maar ook aan belangstelling van de media heeft bet de school nooit ontbroken. 

Nagenoeg iedere krant of tijdschrift in ons land besteedde in wat voor vorm dan ook 

we] eens aandacht aan deze unieke vakopleiding. Qok bet feit dat in 1957 twee Papoea-

jongens, Herman Wambrauw en Stefanus Ondowafo hun opleiding aan de 

Rietvlechtschool gingen volgen om zich te bekwamen in bet rietvlechten en kennis te 

vergaren, geeft aan dat de school alom bekend was. Zij waren daartoe in staat gesteld 

door de Hervormde missie te Oegstgeest. 
De school heeft zich altijd goed kunnen ontwikkelen. Toch liep bet aantal leerlingen 

terug. Waarschijnlijk is bet feit dat de rietvlechtindustrie niet altijd een stabiele 

industrie is geweest hiervan de oorzaak. Veel ouders stonden daarom gereserveerd 

tegenover een opleiding tot rietvlechter. Het streven van de ouders om hun kinderen een 

beter bestaan te geven dan zij zelf in de rietvlechtindustrie hadden gehad, was bier 

tevens debet aan. 

Door de verdere terugloop van bet aantal leerlingen moest de school in de zomer van 

1969 worden gesloten. Burgemeester Boelens van de gemeente Weststellingwerf 

noemde de opheffing een gedwongen afbraak. De instandhouding had bet 

schoolbestuur al geruime tijd zorgen gebaard. Al vele jaren kon de school niet aan bet 

vereiste kiassengemiddelde voldoen en moest daarvoor ieder jaar dispensatie bij de 

minister worden gevraagd. Ondanks bet feit dat bet aantal leerlingen in de vijftiger 

jaren een kleine opleving kende, baarde vooral de studiericbting rotanbewerker de 

laatste jaren steeds meer zorgen. Het Rijk achtte de instandhouding echter niet langer 

verantwoord en deelde bet bestuur mee dater met ingang van het scbooljaar 1965-1966 

geen nieuwe leerlingen meer mocbten worden aangenomen. Aangezien er op dat 

moment veel nieuwe aanmeldingen waren, kreeg bet bestuur uitstel tot mei 1967. flit 

echter wel onder de voorwaarde dat in de tussenliggende periode moest worden gezocht 

naar een nieuwe gezonde basis. Het bestuur stelde alles in bet werk om de school te 

redden; echter zonder resultaat. 
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Toekoinstige rietvlechters. 

Volop bedrijvigheid in het prak4jklokaal. 



De pogingen om met de Landbouwhuishoudscbool of de U.L.O.-school een 

scholengemeenschap te vormen, mislukten. Het bestuur was van mening dat de feiten 

onder ogen moesten worden gezien en besloot de aanvankelijke beslissing van de 

minister uit te voeren. 

Met ingang van het schooljaar 1967/1968 werden geen nieuwe leerlingen meer 

aangenomen. De leerlingen die op dat moment de school bezochten konden de cursus 

nog afmaken. Daarmee kwam er een einde aan een school die tientallen jaren van groot 

belang is geweest voor de ontwikkeling van Noordwolde en de rietvlecbtindustrie. Ben 

ding staat echter vast: de Rijksrietvlechtschool in Noordwolde is een unicum in 

Nederland geweest en zal dat ook altijd blijven. In de ogen van vele Noordwoldigers en 

zeker van hen die altijd bun brood in de rietvlechtindustrie hebben verdiend, zal zij 

altijd het symbool van die talc van industrie blijven. 

In het inidden: kopjes- en schotelmandje, een zogenaamde Turkse knoop. Links: een mandje 
nit Nederlands-Indie. Rechts: een klu weninandje, een zogenaamde Turkse knoop. 
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Op de Rijksrietvlechtschool deed men er alles aan 
goed geschoolde vaklieden of to leveren. 

IN 



DE EERSTE WERELDOORLOG EN DE PERIODE TOT DE 
TWEEDE WEREL000RLOG 

Dc Eerste Wereldoorlog had voor de rietvlechtindustrie verstrekkende gevolgen. De 

bedrijven kwamen nagenoeg stil te liggen. Het gevolg was dat velen werkloos werden. 

Ook ging er van de voorraad in Frankrijk veel verloren. 

Ben aantal werkioze stoelenmakers ging zich vestigen als zelfstandigen, waardoor de 

concurrentie nog groter werd. 

Via de werkverschaffing werden de werkiozen aan werk geholpen. Zij werden tegen 

hongerlonen ingezet Nj heide-ontginning. Het gevoig was dat velen het mandjes-

vlechten als bron van neveninkomsten noodgedwongen weer oppakten. 

Gedurende de oorlog konden de fabrikanten hun producten slechts kwijt op de 

binnenlandse markt. Dit had tot gevoig dat het vlechtwerk in ons eigen land meer 

bekendheid en waardering kreeg. Door de kwaliteit en prijs werden de producten altijd 

vlot afgenomen. Na het sluiten van de wapenstilstand kreeg men eerst de nodige 

Happen te verwerken toen bleek dat de Belgen onze producten waren gaan namaken. 

De Belgen, die eerst goede afnemers van onze producten waren geweest, werden 

geduchte concurrenten en richtten zich met de export op Frankrijk. Er moesten dus 

nieuwe afzetgebieden komen. De handel met Denemarken bloeide op. Door de Duitse 

valutacrisis was deze echter van korte duur. 

Ook de handel met Frankrijk kwam geleidelijk aan weer op gang. Er zou echter 

geruime tijd verlopen voor het aantal van 270.000 geproduceerde stoelen weer werd 

gehaald. 
Viak na de Eerste Wereldoorlog was men dan ook uitermate tevreden met een aantal 

van 50.000, omdat dit vergeleken met de voorliggende periode een belangrijke 

verbetering was. Langzamerhand nam de export weer toe. In 1926 haalde men weer een 

aantal van 100.000 stoelen. Dat was echter nog lang met voldoende om de vele 

werklozen aan werk te helpen. Ondanks de grote werkloosheid gingen de 

stoelenmakers op 15 januari 1920 in staking. De oorzaak was de gigantische 

prijsstijging van de eerste levensbehoeften, waardoor men 10 cent per stoel meer eiste. 

Na ruim drie maanden staken behaalden de stakers succes. Op 20 april werden bun 

looneisen ingewilligd. 

Tijdens de econoniische wereldcrisis kreeg de stoelenmakerij enorme Happen te 

verduren. De rietvlechtindustrie kenmerkte zich in het voorjaar door opbloei voor het 

binnenland en daarnaast door een kleine afzet voor het buitenland. In de winter- en 

zomermaanden kampte men met slapte en gedeeltelijke werkloosheid. 



De rietvleclufa/,rjek van Fa. P G. Schulting Jacz. te Noordwolde. (april 1938) 

Een k:jkje in een rietvlechtheth-,Jf. 



Hoewel hotel- en caféhoudersbedrijven de toezegging hadden gedaan de bestellingen 

meer in de wintermaanden te plaatsen om de werkgelegenheid in het slappe jaargetijde 

te verruimen, was daar weinig van te bespeuren. 

Er werd dat jaar weliswaar aan enkele modellen voor de export naar Frankrijk gewerkt, 

maar dat was niet voldoende om de slapte die op de ilollandse markt intrad te kunnen 

compenseren. 

De fabrikanten nit Noordwolde, die in Frankrijk fihialen hadden, konden deze alleen 

draaiende houden door aan hun kleine voorraad stoelen nit Noordwolde goedkopere 

Belgische stoelen toe te voegen, die vaak een zuivere kopie waren van de producten uit 

Noordwolde. Door het gezamenlijk inkopen van goedkoop Pools teenhout kon men wel 

goedkoper produceren, maar dit was onvoldoende om met succes tegen de Belgische 

producten te kunnen concurreren. 

De gevolgen bleven niet nit en in het begin van de zomer kregen velen ontslag. Vooral 

de voiwassen arbeiders werden het slachtoffer. Zij moesten vaak plaatsmaken voor 

jongere, goedkope arbeidskrachten. 

Natuurlijk was de rietvlechtindustrie hiermee niet gediend, omdat het zeer ongewenst 

was de kostprijzen te baseren op de lage lonen van de jonge werkkrachten. 

Ook de grote warenhuizen en meubeizaken betrokken steeds meer rieten meubelen nit 

Belgie, Duitsiand en Engeland, waardoor de industrie in Noordwolde steeds meer 

schade leed. 
Aan het einde van de jaren dertig was maar liefst 80% van de rietvlechters werkloos of 

werkzaam in de werkverschaffing. 
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NOOR DWOLDE - FRI ESLAN D 
1873 - 1948 

De affiche van de tentoonstelling "Vlechtende handen 

Het toegangspad naar het tentoonstellingsterrein. 



DE RIETVLECHTTENTOONSTELLING 
'VLECHTENDE HANDEN'. 

In 1948 vierde Noordwolde op grootse wijze het 75-jarig bestaan van de 

Rietvlechtindustrie. In verband hiermee werd van 11 tot 16 augustus 1948 de grote 

rietvlechttentoonstelling 'Vlechtende Handen' gehouden. 

De tentoonstelling werd officieel geopend door burgemeester Huisman van 

Weststellingwerf, door middel van bet openslaan van de rieten toegangspoorten. 

In zijn toespraak deelde de burgemeester mede, dat het hem verheugde dat met deze 
tentoonstelling een waardige kroon werd gezet op 75 jaar rietvlechten, en dat de 

expositie het symbool was geworden van een eendrachtige samenwerking van alle 

Noordwoldenaren. 

Aileen deze eensgezindheid kon de rietvlechtindustrie de kans geven om de gevolgen 

van de oorlog te boven te komen, de markten te herwinnen en de ontwikkeling van de 

rietvlechtindustrie gelijke tred te laten houden met andere aanverwante bedrijfstakken. 

Het verheugde de burgemeester dat de rietvlechtschool en de rietvlechtstichting er 

waren om leiding te geven bij bet zoeken naar nieuwe afzetgebieden en het op peil 

houden en verbeteren van de producten. 

De beer Schulting van de Rietvlechtstichting prees de rietvlechters voor hun aandeel in 

bet welsiagen van de tentoonstelling. Velen offerden er namelijk hun vakantie voor op. 

Ook bet oudste gemeenteraad slid van Weststellingwerf, Johannes Mooi, zeif 

rietvlechter, was van de partij en niet te vergeten de 85- jarige Frans Tolman, (leerling 

van ds. Edema van der Tuuk in bet mandenvlechten, die de gehele ontwikkeling van de 

rietvlechtindustrie had meegemaakt). 

Met trots toonden de gezamenlijke fabrikanten in twee grote tenten hun mooie, stevige 

en degelijke handwerk. In één van de tenten kon men zien hoe er vijf en zeventig jaar 

geleden in en om de plaggenhutten een begin werd gemaakt met bet vlechten van 

eenvoudige mandjes. Natuurlijk demonstreerden de rietvlechters waartoe zij in staat 

waren. 

Tijdens de tentoonstelling bleek overduidelijk dat de rietvlechtindustrie een enorme 

ontwikkeling had doorgemaakt. 

De school en de fabrieken maakten niet meer alleen eenvoudig vlechtwerk maar ook 

allerlei stoelen en tafels voor serres en terrassen, en aardige rietmeubelen voor salon-, 

zee- en andere passagiersboten. Daarnaast had men zich ook toegelegd op andere 

producten, zoals boekenkastjes, theemeubelen, dressoirs en zelfs slaapkamer-

ameublementen. Duidelijk bleek dat alle producten van veel mooier en beter materiaal 

waren gemaakt dan vroeger. Ze waren vaak verfraaid door aangebrachte kleuren. Om 

dit resultaat te bereiken had men op de Rijksrietvlechtschool hard gewerkt. 



Een IcUkje in tie tent. 

Een wagen uit tie historische en allegorische optocht. 



Een overzicht van het prachtig aangeklede tentoonstellingierrein 

De stand van de Rzjksrietvlechtschool op de tentoonstelling. 



Een leerling van de Rijksrietvlechtschool geeft een demonstratie. 

De stand van de Rijksrietvlec/uscJioo/. De heer Prakken kijkt toe. 

Im 



Niets werd nagelaten om de fabrikanten op allerlei gebied van advies te dienen. Ook de 

vakleerkrachten waren erin geslaagd het rietvlechtvak op een belangrijk hoger peil te 

brengen. De school had ervoor gezorgd dat het rietvlechten voiwassen werd en dat 

Noordwolde een industrie op internationaal niveau had gekregen. 

Op het tentoonstellingsterrein was alles in stiji gehouden. Overal waar mogelijk werd 

rotan, pitriet of teenhout verwerkt, zoals in de toegangspoorten, kassa's, rustbanken en 

afscheidingen. Daarnaast werden tijdens de tentoonstelling vele andere activiteiten 

georganiseerd, zoals de opvoering van de revue van T. Dijkstra 'Huugt et jim nog?', 

sportwedstrijden (boksen, draverijen, motorraces, gymnastiekdemonstraties) en 

volksspelen. Ook werd een historische en allegorische optocht gehouden. Kortom 

Noordwolde had er alles aan gedaan om zich zo goed mogelijk te presenteren. De 

tentoonstelling was een groot succes en deed bezoekers, die in grote getale kwamen, 

versteld staan van wat de vlechtende handen al niet konden scheppen. 
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Door de media werd veel aandacht aan de tentoonstelling be steed. 
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GRONDSTOFFEN EN HUN BEWERKING 

Voor het maken van de stoelen werd aanvankelijk wilgenteen gebruikt, dat 

hoofdzakelijk van de uiterwaarden langs de IJssel en uit de laaggelegen gebieden ten 

zuiden van Utrecht kwam. Het werd voornamelijk betrokken uit Harmelen, IJsselstein 

en Jutfaas. Daarnaast werd het teenhout ook wel geImporteerd uit Duitsiand (Silezie), 

Belgie (Tamise, Bornhem en Rupelmonde) en Polen. 

Het teenhout werd meestal 'wit' aangevoerd, dat wil zeggen van de bast ontdaan. Naast 

het teenhout werden ook andere materialen gebruikt, zoals pitriet of pitting en spleuten. 

Dit materiaal werd bijna a!Iemaal uit Duitsianci ingevoerd. 

Hoewel er in Weesp een fabriek was die deze grondstoffen produceerde, was het 

moeilijk te concurreren met Duitsiand, waar men zich toch al in een veel eerder stadium 

in de productieie van deze grondstoffen had bekwaamd en waar men de markt 

beheerste. 

Voor de bekieding van de rug en zitting werd voor sommige stoelen de in China en 

Japan vervaardigde Jndische mat of Chinamat gebruikt. Deze werd uit het Duitse 

Bremen ingevoerd. 

Voor het invlechten van de rug werd soms ook we! het Spaanse esparto gebruikt, dat in 

vaktermen ook we! "spart" werd genoemd en vroeger veel in de mandjesv!echterij werd 

gebruikt. 

De stoelen werden gemaakt in schuren en schuurtjes, die a!s werkplaats en 

opslagruimte dienden. 

Eerst werd bet geraamte gemaakt. Daartoe werden de dikke stokken afgemeten, 

afgezaagd, gebogen en in elkaar gespijkerd. Om bet geheel zo stevig moge!ijk te maken 

werden de verbindingen met sp!euten omwonden. Dit gebeurde ook met de gedeelten 

van de stoel die bespijkerd waren met fijner teenhout. 

Sommige modellen werden in de rug en de zitting ingevlochten met pitriet of dun 

teenhout, of voorzien van een Chinamat. Nadat een stoel gereed was moest hij nog 

worden geverfd. Dit gebeurde in twee fasen. Eerst werden de stoelen overgoten met een 

chen-iisch product dat uit Engeland kwam, de zogenaamde "White Cali", dat in kokend 

water werd opgelost. Grotere fabrikanten gebruikten vaak grote kuipen, waarin de 

stoelen ondergedompeld werden. Nadat ze met ka!i bewerkt waren moesten de stoelen 

eerst drogen. Daarna werden ze behandeld met een blanke lak of vemis. Het maken van 

een stoel nam gemidde!d 3 uur in bes!ag. In Noordwolde werden in die tijd veel 

verschillende model!en gemaakt zoals randstoelen, kettingstoelen, knopstoe!en, 

damesstoe!en enzovoort. 
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Rotan laat zich gemakkelijk buigen als het 
verhit is. (2 oktober 1953) 

Het richten van een noel met een buigzjzer. 
(2 oktober 1953) 

Het invlechten van een stoel. 	 Net bekieden van een rotanwieg. 
(2 oktober 1953) 	 (2 oktober /953) 

M. 



Niet alle stoelen werden geverfd. Een gedeelte werd "wit", dat wil zeggen niet geheel 

afgewerkt, verzonden. 

Dit gebeurde vooral met de stoelen die naar Frankrijk gingen, een land dat ongeveer 

tweederde van de productie afnam. Op deze wijze kon een gedeelte van de 

invoerrechten, die voor Frankrijk 20 cent per stoel bedroegen, worden ontlopen. 

Naast bet maken van stoelen waren er natuurlijk meet werkzaamheden die moesten 

worden verricht, zoals bijvoorbeeld het schillen van teenhout. 

Vooral in het voorjaar was bet een drukte van belang. Dan moesten de door de 

fabrikanten aangekochte partijen wilgenteen worden gesorteerd, in het water gezet en 

geschild. Dit gebeurde in bet begin van april en gaf honderden mannen en vrouwen 

enige maanden werk. Het ging er vaak gezellig aan toe. Naarmate de omzet steeg, 

veranderde ook de wijze van afzet. Vooral de grotere fabrikanten hadden hun vaste 

afnemers in bet buitenland. De stoelen werden in de meeste gevallen niet langer 

uitgevent, maar bij duizenden op lange platte wagens naar bet station in Peperga 

gebracht, waar ze in spoorwegwagons werden overgeladen en meestal naar Frankrijk 

werden gevoerd. 

Met de oprichting van de nieuwe school deden pitriet en rotan hun intrede, die in de 

loop der jaren het teenhout grotendeels vervingen. Van bet veel buigzamere rotan 

werden voornamelijk grotere voorwerpen gemaakt, terwijl bet pitriet vooral voor 

broodmandjes, fruitscbalen en andere kleine producten werd gebruikt. 

Wat de verwerking van rotan betreft, kan nog worden opgemerkt, dat bet zich 

gemakkelijk laat buigen. Als het namelijk in verwarmde toestand in stelmallen wordt 

gebogen, blijft de vorm na afkoeling gehandbaafd, waarna door de stoelenmakers het 

geraamte kan worden gemaakt. Hierna wordt bet gebeel ingevlochten of er worden 

spijlen aangebracht. Als bet meubeistuk eenmaal klaar is, wordt het schoongemaakt, en 

gevernist. 

Na de Tweede Wereldoorlog heeft de productie van rotanmeubelen een enorme vlucht 

genomen. Tot 1940 werd rotan namelijk uitsluitend verwerkt in terrasstoelen en 

wiegen. Na de oorlog werden nieuwe modellen ontworpen, die waren afgestemd op 
modernere woningen. Na een geslaagde reclamecampagne schaften vele gezinnen de 

oersterke rotannieubelen aan. 
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De boot van De Nekker en Krediet. 

Het station in Peperga kon in die tijd de drukte nauwelijks aan. 



HET VERVOER 

Toen in het begin van de negentiende eeuw zich steeds meer gezinnen met bet vlechten 

van mandjes gingen bezighouden, werd het steeds moeilijker een goed bestaan te 

vinden. Wilde men toch een bescheiden inkomen verdienen, dan moest het afzetgebied 
worden vergroot. 

In de loop derjaren trof men de venters uit Noordwolde niet alleen in geheel Nederland 

aan, maar zelfs in Belgie en Noord-Frankrijk. 

Toen de stoelenindustrie, die dankzij de grote inspanningen van dominee Edema van 

der Tuuk tot stand was gekomen, tot grote bloei kwam, moesten de producten natuurlijk 

ook aan de man worden gebracht. 

Vele Noordwoldigers troklcen met hun met mandjes en teenhouten stoelen hoog 

opgeladen lange platte met paarden bespannen wagens, het gehele land door om hun 

koopwaar te verkopen. 

Er werden echter steeds meer stoelen geproduceerd. Bovendien had Noordwolde een 

zekere naam opgebouwd. Daarom werd Nederland als afzetgebied te klein. 

Er werd naarstig gezocht naar nieuwe afzetmogelijkheden die men, zoals reeds werd 

vermeld, vond in Belgie, Frankrijk, Engeland, Zwitserland en Jtalie. 

De venters moeteri destijds toch wel de nodige moed hebben gehad om zomaar even 

met hun koopwaar naar het buitenland te gaan, als we in ogenschouw nemen dat ze de 

taal niet machtig waren en dikwijls nauwelijks konden lezen of schrijven. Soms liet 

men zich vergezellen door een tolk. 

Doordat de productie van stoelen steeds massalere vormen ging aannemen, waren 

goede transportmogelijkheden noodzakelijk. In het begin speelde het vervoer per schip 

een grote rol. De schepen kwamen dan tot in bet centrum van Noordwolde. In dit kader 

moeten de firma De Nekker en Krediet niet worden vergeten. Die had in 1924 de 

beschikking over een paard en wagen en een transportboot voor bet vervoer over 

langere afstanden. Met de transportboot werd een beurtvaart onderhouden tussen 

Noordwolde, Leeuwarden en Sneek. Deze bootdienst verdween in 1938. Er werden 

echter zoveel stoelen geproduceerd dat het nodig bleek om in Peperga een speciale 

halte bij de spoorlijn te creëren. Het station kon de grote drukte nauwelijks aan. Door 
de grote aanvoer van goederen ondervond het laden en lossen erg veel hinder. In 

verband hiermee werd op 14 mei 1902 een vergadering belegd en daarin werd 

voorgesteld de Spoorwegen te verzoeken het plein bij de goederenloods te Peperga te 

vergroten. 
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De eerste tram rzjdt Noordwolde binnen. Het tramstation van Noordwolde. 

Drukte bif het tramstation te Noordwolde. 

De tram kruist de Noordwoldervaart. 
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Natuurlijk bood dat grote voordelen. Er was echter ook een nadeel. De stoelen moesten 

nog steeds op de large platte wagens van Noordwolde naar Peperga worden vervoerd, 

waar tech gauw zo'n negen kilometer moest worden afgelegd. 

De openstelling van het tramstation van Noordwolde voor rechtstreeks verkeer met 

andere spoorwegstations vormde een verdere verbetering. Vooral omdat dit plaatsvond 

in een tijd dat de export zich na de Eerste Wereldoorlog behoorlijk herstelde. 

Groot was daarom de vreugde in Noordwolde toen op maandag 18 mei 1914 om 10.53 

aur de eerste tram onder grote publieke belangstelling bet dorp binnenreed. Het was 

groot feest in Noordwolde. De Dorpsvereniging "De Eendracht" had dit feest 

georganiseerd. Met de komst van de tram was de gehele Zuid-oosthoek ontsloten en lag 

er een betere toekomst voor het gebied in het verschiet. Men had nu een verbinding met 

het gehele land. 

Onder leiding van de beer H. Ellens, die word bijgestaan door de heron J. Koerts on H. 

Wagter, was bet feestprogramma in elkaar gezet. De hele bevolking deed mee. Toen de 

tram binnenreed waren er honderden mensen op de been, waaronder veel autoriteiten. 

Terwiji bet muziekkorps speelde, sloegen de mensen de locomotief - één der grootste 

uitvindingen van doze tijd - gade. 

Er waren echter ook Noordwoldigers die verder keken dan dit "Monster" en 

toekomstmogelijkheden zagen die er voorheen met waren. 

Noordwolde had nu ineens een direkte verbinding met de rest van Nederland en daar 

moest men van profiteren. Er waren redevoeringen en een grote optocht van versierde 

wagens, waarin bet verleden, het heden en de toekomst van Noordwolde werden 

uitgebeeld. De volgende dag werden er kinder- en volksspelen gehouden, met als kiap 

op de vuurpijl een groot vuurwerk. 

Het station in Noordwolde nam vele jaren een belangrijke plaats in. Niet alleen voor 

reizigers maar ook voor bet goederenvervoer. De stoelen werden per tram naar 

Steenwijk vervoerd, waar ze werden overgeladen. 

Het belang van een rechtstreekse aansluiting van Noordwolde op bet Iandelijke 

spoorwegnet word nog eens duidelijk gedemonstreerd toen de spoorwegen vanwege de 

droge zomer van 1947 door gebrek aan wagons geen volumineuze goederen konden 

vervoeren. De verzending van de St. Nicolaasorders dreigde hierdoor in gevaar to 

komen. Gelukkig brachten de vrachtautodiensten uitkomst. Het was de eerste keer dat 

zij op grote schaal werden ingeschakeld. 



Jan Louwrink, venter. 	 Jan Klein, venter. 

Gerrit Veldhuizen met rotanmeubelen op de weekmarkt te Emmeloord. 
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Strandstoelen gereed voor vervoer 

Andries Meijer voor de vrachtwagen van de NV Trio. 

S AL 	- 

H 

J.KPEDIET  

Het transportbedrijf van Jan Krediet. 
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Het inladen van meubelen. 

De laatste trainrjt. 
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In 1962 verscheen bet bericht dat bijna 50 jaar nadat de eerste tram Noordwolde 

binnenreed, de Nederlandse Spoorwegen en de Nederlandse Tramwegmaatschappij aan 

detoenmalige minister van Verkeer en Waterstaat, drs. K.A. Kbrthals, hadden verzocht 

de spoorlijn Steenwijk-Frederiksoord-Noordwolde-Oosterwolde-Gorredijk-Hijker-

smilde te mogen opheffen. 

Het goederenvervoer was in de laatste jaren steeds verder afgenomen en bovendien was 

bet 72 kilometer lange baanvak slecht onderhouden. Nadat in 1948 de personentram 

werd opgeheven en alleen bet goederenvervoer overbleef, had men slechts het 

allernoodzakelijkste onderboud aan de lijn verricht. De vernieuwing van de lijn zou 

miljoenen kosten. Vandaar dat de minister om toestemming werd gevraagd de 

onrendabele lijn op te mogen heffen. Via politieke kanalen werd alles in bet werk 

gesteld om de opheffing van de lijn tegen te houden, maar het mocht niet baten. 

De minister gaf de vereiste toestemming tot opheffing en op zaterdag 28 september 

1962 passeerde de tram voor het laatst. Niemand had gedroomd dat de lijn na nog geen 

vijftig jaar zou worden opgeheven. Op zijn laatste fit vertrok de laatste tram om acht 

uur uit Steenwijk om zo nog eenmaal zijn tocht Frederiksoord-Noordwolde-

Oosterwolde-Gorredijk-Hijkersmilde te maken. 

Op deze laatste tocht werd de locomotief voorzien van de woorden 

- Na 48 jaar railverVoer - weg... verVoer.- 

Ook werd het N.S.-embleem, een wiel met vleugels, veranderd in een wiel met één 

gebroken vleugel. In Frederiksoord werd de locomotief door leerlingen van de 

Tuinbouwschool versierd met groen en bloemen en zo kwam de tram voor de laatste 

keer in Noordwolde aan... 

Het wegverkeer was in de loop der jaren steeds meet gegroeid. Langzamerhand werden 

tram en trein steeds meet verdrongen door vrachtwagens. Sommige Noordwoldigers 

zorgden voor eigen vervoer, maar er waren er ook die zich geheel op bet vervoer van 

goederen en rotanproducten toelegden. Zo ontstond uit de bootdiensten van de firma De 

Nekker en Krediet bet internationale meubeltransportbedrijf van Jan Krediet, dat thans 

in geheel Europa actief is. 

Naast dit grootschalige vervoer bleven de venters uit Noordwolde steeds actief. Overal 

in Nederland waren ze met bun koopwaar te vinden, mannen zoals Jan Klein, Jan 

Louwrink, Jan Ellen, Bertus Wapstra, Sjouke Mulder, Sikke Hachmer, Fokke van der 

Sluis, Hendrik van Olphen en Johannes van Nieuwenhoven. Ook op diverse 

weekmarkten in ons land kon je vaak een rotanhoekje vinden. 
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• tVzsa 'OOR HET VOISThNaI .1 	Aannbodeu door bestunr en zusters 
, ff•favenhat;a?:ninrithun 



DE RIETVLECHTSCHOOL ALS 'HOFLEVERANCIER' 

Zeker dient te worden vermeld dat her ontwerp voor de wieg van prinses Beatrix 

destijds in Noordwolde is gemaakt. 

De directie van het Diaconessenhuis in Den Haag had namelijk her voornemen om 

prinses Juliana een geheel door de zusters gemaakte wieg met toebehoren aan te bieden. 

Nadat men zich ervan had vergewist of het geschenk welkom was, werd de toenmalige 

directeur van de Rijksrietvlechtschool, de heer J. Koerts verzocht een ontwerp te 

maken, dat ter beoordeling aan prinses Juliana werd voorgelegd. 

Nadat Hare Koninklijke Hoogheid een aantal wijzigingen had aangebracht, werd de 

wieg onder leiding van de directeur de heer Koerts door een van de diaconessen 

ingevlochten en door de firma Mutters gespoten in een kleur die paste bij de garnering 

van wieg. De wieg en neervallende kap werden van binnen gevoerd met 

saumonkleurige tafzijde, overtrokken met ivoorkleurige tule. Ook de lakentjes, slopen, 

onderlakentjes, onderleggers en kruikenzakjes werden door zusters met de hand 

bewerkt. De wieg werd in januari 1938 aangeboden. 

Ook bij het bezoek dat de Prins-gemaal op donderdag 31 juli 1947 aan Wolvega bracht 

was Noordwolde goed vertegenwoordigd. Rond half tien werden Prins Bernhard en mr. 

H.P. Linthorst Homan, de Commissaris der Koningin in Friesland, ontvangen door 

burgemeester Huisman. Daarna begaf het gezelschap zich naar de raadzaal, die door de 

rieten meubelen nit Noordwolde een zeer smaakvol aanzien had gekregen. In zijn 

begroetingsrede sprak burgemeester Huisman onder andere over de Rijks-

rietvlechtschool te Noordwolde, die de enige in ons land was. De directeur van de 

Rietvlechtschool, de heer J. Koerts, bood Zijne Koninklijke Hoogheid een fraai op de 

school vervaardigd wijnschenkmandje met inhoud aan. 

Voor de middag stond een bezoek van Hare Koninklijke Hoogheid prinses Juliana op 

het programma. Voor de ingang van het gemeentehuis was een smaakvol zitje ingericht 

met meubelen nit Noordwolde. Volgens De Stellingwerf van vrijdag 1 augustus 1947 

stonden feestelijk in oranje getooide schoolldnderen opgesteld en had het kinderkoor 

onder leiding van mevrouw Van Veen-Rotgans zijn plaats ingenomen. Er waren bloe-

men en er waren alleraardigste presentjes voor de prinsesjes. Voor het gemeentehuis 

was het een drukte van belang. 
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• 0GB. n"r nil up. - 
In deff kring van net 's-Gkvethaagsche 

diakonesethujs Is dezen zanier het voornemen 
gerljpv. nn Pr1ns Jullana een ge1eeI door de 
nsterS ze1 vës-vaardlgde wteg met- toebebooren 
san to bieden. Nadat zekeitete $s verregen 
dat. Ce aanblecnng van zfli eea gesetienla alex 
onwelgevsllig tot ztjst, is" op verzoek van_Eronovo 
doot den directeitr vat de rjks2lIetviecJuschooI1 .
te .- Noordwolde (Pr.) eefl ontwerp gernaakt 
Etfi., dte bet otttverp- tee b4,ordeeI1ng kreeg 
heeit blerin eentgb veraSeringea aangebraclit 
wetk bet gbeel zer. ten goede zl3p gekomen 

Ondn Ietding van• genceinden direeteur is ii. 
tej. Coo; een Cer 4lakonessen gevtoeMan en 
darna gespOten 1n' de kleur, ptssend bli do 
garneering van dew1qg. doOr do firma Mutters 
Do wleg en ock do net ttaflende np sUn van 
blnnen - gévoerd - met numonfdeurfge talztjdc 
tertrok1eb et lvodrktellrlge tulle. 

Al bet erdet bbebooren4e taken tja sloe-
pen., onderlakeñtjes. onderteggers, truikcnzalqes 
eat. 	11" suscers van bet hula met do hang 
bewerkt. Do sea bovenlakentjes. narvan twee 
flrslerd zLj 	at elgenbandig gekIost kant, eon 
met open zaomea, drie or Engelach borduurset. 
werden #veuala do bljpassende soOpJes. door 
cersctslflen4e diakonessen gemaakt. Ret 4ekentje 
in. z.g. qulitlng-w 	 nt etk tact. bloe, m ot1ef ward 
vervaardlgd van deeltde ztJd ala do bekieedlng 
nfl de Win. 

der voorgaade woken was 
'tot es'entucelepersoonhlike oerl1addlgthg geen 
elegenbe1d meet, rnaar nii Is Woerssdagmiddag 

4 uns Se- wieg net begeteldexiden 
 

brief ten 
pair! Soeçtdflk bezorgd. - 

De bijbehorende lakentjes, slopen, kruikenzakjes enzovoort werden door de zusters met de 
hand bewerkt. 
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Het interieur van de wieg. 

Het koninklijke jacht de "Piet Hem 
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Het schoolgebouw in 1942. 

Concierge Van Dift luidt de schoolbeL 

De school gaat in. (maart 1942) 



Tot grote teleurstelling van iedereen besloot de prinses, gezien het wat gevorderde 

tijdstip van aankomst, niet uit te stappen. Zodoende konden de bloemen en presentjes 

niet worden aangeboden en kon het versje uit het de kindermond: 

110, wtj vinden het zofljn, 

Dat U eens met de Prinsesjes 

Ook bif ons hebt willen zzjn" 

evenmin gezongen worden. 

We] liet mevrouw Van Veen nog zingen Hollands Viag, jzj bent mzjn glorie, waarna de 

prinses afscheid nam van de burgemeester, en vertrok. 

Ook het meubilair voor het koninklijke jacht 'Piet Hem' was uit Noordwolde 

afkomstig. Het werd geproduceerd door het bedrijf van Marten ten Wolde. 
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Yvette,, van gronastoffen in de weelcbak 

bet rletvlechtlokaai (maczn 1942) 



BE PERIODE VANAF BE TWEEDE WERELDOORLOG TOT 
HEDEN. 

Begrijpelijkerwijs waren de jaren '40 - '45 moeilijke jaren. 

Gedurende de oorlog stagneerde de aanvoer van grond- en hulpstoffen. Van de zijde van 

de Kamer van Koophandel werd bemiddeld om de industrie zo goed mogelijk 

draaiende te houden. 

Men raakte weer aangewezen op wilgeteen, dat spoedig schaars werd. Dit kwam mede 

doordat de Duitse Wehrmacht veel teen vorderde voor camouflagedoeleinden en voor 

het maken van granaatmanden. Toen de voor het buigen van de rotan benodigde 

benzine erg schaars begon te worden, werd gezorgd voor de toewijzing van spiritus, 

dat later door carbid werd vervangen. Ook werd zo lang mogelijk gezorgd voor de 

beschikbaarstelling van spijkers en bindmateriaal. Tijdens de oorlog hadden zich vele 

nieuwe bedrijfjes gevestigd, wat op dat moment grote zorgen baarde. Er werd echter 

niet veel aandacht aan geschonken, omdat men bang was dat de vele onderduikers die 

in deze streken vertoefden, er nadeel van zouden ondervinden. 

Na de oorlog bleek de toestand gelukkig nogal mee te vallen. De productie en de export 

werden weer snel opgestart. 

Omstreeks 1950 maakte de rietvlechtindustrie een grote bloei door. Je hoefde maar in 

de etalages van meubeizaken te kijken of je trof er de modeme rotanmeubelen aan. 

Eigenlijk was deze ontwikkeling al direct na afloop van de Tweede Wereldoorlog op 

gang gekomen. 

Tot 1940 werd rotan vrijwel uitsluitend verwerkt bij de productie van terrasstoelen en 

wiegen. Na de Tweede Wereldoorlog kregen de binnenhuisarchitecten steeds meer 

belangstelling voor de rotanmeubelen. Er werden nieuwe modellen ontworpen, die 

geschikt waren om in modeme woningen te worden geplaatst. De ontwerpers benutten 

de bijzondere eigenschappen van de rotan, zoals de buigzaamheid, zodat vloeiende 
vormen konden worden gemaakt. Aanvankelijk keek men nog wat onwennig aan tegen 

de plaatsing van "serremeubelen" in de woonkamer. 

Dankzij een voortreffelijke reclamecampagne, waarbij de firma Rohé zelfs een 

showboot inzette, slaagde men er toch in de markt te veroveren. De rotanmeubelen 

zaten in de lift en vooral jonge gezinnen met kleine kinderen schaften ze aan, omdat ze 

licht en sterk waren en omdat men met de open constructie een ruimtelijke sfeer wilde 

scheppen. Bovendien pasten ze door hun sierlijke vormgeving bijna in elk interieur. 

Door de natuurlijke buigzaamheid en de verschillende dikten was het voor de vaklui uit 

Noordwolde gemakkelijk om de rotan om te toveren tot stoelen, banken, tafels 

en bloemenstandaards in een verscheidenheid aan vormen die in andere 
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Het invlechten van een mand. 

De grondstoffen worden naar de rietzolder 
gebracht (,naart 1942). 

tie ricer vvapstra. 
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materialen ondenkbaar was. Geen enkel materiaal bood op dat moment zoveel 

mogelijkbeden om goede, maar ook prettig zittende stoelen te maken. 

Er werden steeds meer nieuwe modellen ontworpen. Modellen waarvoor niet alleen in 

Nederland, maar ook in het buitenland grote belangstelling was. 

Bij de ontwikkeling van de modellen speelde de Rijksrietvlechtschool nog steeds een 

grote rol. Niet alleen op bet vaktechniscbe, maar ook op bet artistieke viak. 

Bij de nieuwe modellen wist men vaak in combinatie met fijne stoffen zeer goede 

resultaten te bereiken. Een aardige bijkomstigheid was dat het materiaal goed te 

onderhouden was en bij een goede constructie ijzersterk was. 

De grotere producten werden vrijwel allemaal van rotan gemaakt. Het pitriet werd nog 

voor fruitscbalen, broodmandjes en andere kleine voorwerpen gebruikt. 

De vraag naar rotanproducten bleef maar stijgen. Ook in bet buitenland wist men dit 

nationale product, dat met recbt de titel Nederlands Fabrikaat draagt, op waarde te 

scbatten. Ondanks het feit dat er in de vijftiger jaren zo'n vierhonderd mensen 

werkzaam waren in de rietvlecbtindustrie kwam men toch nog vele banden te kort om 

aan de vraag te kunnen voldoen. Vele orders konden niet worden uitgevoerd. De 

fabrikanten zaten dan ook met smart te wacbten op leerlingen, die de school zouden 

verlaten. Het aantal was echter steeds te klein om in het tekort te kunnen voorzien. 
Met bet oog op de gunstige vooruitzichten nam het aantal leerlingen in bet midden van 

de vijftigerjaren nog enigszins toe. Maar dan zou het altijd nog een paar jaar duren voor 

zij hun plaats in het productieproces zouden kunnen innemen. 

Ook op de in 1954 in Utrecht gehouden Jaarbeurs waren fabrikanten uit Noordwolde 

vertegenwoordigd. De standhouders waren over bet bezoek aan bun stands zeker niet 

ontevreden. Ook hier bleek, dat de rotanproducten hoe langer hoe meer een belangrijke 

plaats waren gaan innemen in de huiskamers. Niet alleen in eigen land was de vraag 

groot. Ook het buitenland toonde steeds meer belangstelling. Tijdens de bents werden 

contacten gelegd met buitenlandse belangstellenden. 

Er werden vele producten naar enige tientallen landen geexporteerd. Er vond zelfs 

export plaats naar Noord- en Zuid-Amerika en naar Canada. Noordwolde had in de 

vijftiger jaren een industrie opgebouwd die er mocht zijn. 

Eind vijftiger jaren deed zicb wederom een nieuwe ontwikkeling voor. Er werd een 

combinatie van staal en plastic op de markt gebracht. Hierbij werd de kuip van rotan 

gemaakt en op een stalen onderstel geplaatst. Dit product was zeer in trek en werd in 

die tijd als hèt product van de toekomst beschouwd. 
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Jan de Vries sr. 

Jacob de Vries. 
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Begin jaren zestig maakte de industrie opnieuw een moeilijke periode door. De sterke 

eenzijdigheid ten aanzien van de bestaansmogelijkheden en ook de zwakke 

economische en sociale kanten van de rotanfabricage maakten de situatie tot een 
verontrustend probleem. 

De toenemende werkloosheid in de rotanindustrie, het grote aantal versnipperde 

bedrijven dat door vrije vestiging in de hand was gewerkt, de huisarbeid, het niet 

beschermd zijn van producten en het ontbreken van prijsafspraken werden als 

belangrijkste oorzaken van de problemen gezien. 

Urn de kwaliteit van de producten te waarborgen werd in maart 1967 een 

kwaliteitsmerk ingevoerd onder de naam 'Rotankeur Noordwolde'. Het initiatief 

hiervoor werd genomen door vijf rotanfabrikanten, die werden gesteund door de 

Centrale bond van Meubelfabrikanten. 

Het betrof hier de bedrijven van Gebr. Jonkers Rotan- en Staalmeubelen, Firma Jac. L. 

van Nieuwenboven, Robe NV, Schulting Rotanmeubelfabriekenen, N.Y. Trio Ned. 

Rietvlechtfabriek. Deze bedrijven namen naar schatting zo'n veertig tot vijftig procent 
van de productie voor hun rekening. 

Ten behoeve van de handhaving van bet collectieve kwaliteitsmerk werd een reglement 

opgernaakt. Up grond hiervan was het de deelnemers verboden producten van zeif-

standige thuiswerkers te verhandelen en aan postorderbedrij yen te leveren voorzover de 
producten van het kwaliteitsmerk waren voorzien. 

Zowel naar de bedrijven als naar de consurnenten werden waarborgen geschapen. 

Under bepaalde voorwaarden konden ook andere fabrikanten bet recht verwerven om 
bet kwaliteitsmerk te voeren. 	 - 

Ter introductie van de 'Rotankeur Noordwolde' werd 'rotandag' gehouden, die begon 

met een bezoek aan bet gemeentehuis en een bezoek aan de Rietvlechtschool. Uok 
werden er lezingen gehouden en enkele rotanbedrijven bezocht. 

De belangstelling voor deze rotandag was groot. Under anderen waren aanwezig de 

Comniissaris der Koningin mr. H.P. Linthorst Homan, gedeputeerde H. de Wilde, 

vertegenwoordigers van de meubelindustrie, het organisatiewezen, de vakpers en 

woninginrichters. Burgerneester Boelens toonde zich zeer ingenornen met het initiatief, 
vooral vanwege de zorgelijke toestand in de rotan. 

In 1962 waren er nog 72 bedrijven met 500 man personeel in Noordwolde, waaronder 

30 tot 40 kleine zelfstandigen zonder personeel. In 1967 was dit aantal gedaald tot 43 

vestigingen met 330 werknemers, waarvan 10 tot 12 zelfstandigen zonder personeel. 

De Burgemeester achtte de invoering van een rotankeur een hoopvol begin van betere 
omstandigheden, maar er zou nog veel moeten gebeuren. 
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nertus neaauw werkt hier aan een schitterende noel van pitt-jet (december 1931) 

Uok meisfes leerden het riej-vlechten (1942) 
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Het begin van de sanering werd helaas overschaduwd door de opheffing van de 

Rijksrietvlechtschool. 

De moeilijke periode waarin de rotanindustrie zich beyond had veel ouders ervan 

weerhouden om hun kinderen naar de Rietvlechtschool te sturen. Het werd een 

probleem waar bedrijven die het keurmerk voerden en een hoogwaardig product 

moesten leveren hun geschoolde vakmensen vandaan moesten halen. En al evenzeer 

vroeg men zich af of het begin van de sanering niet te laat was gekomen om de industrie 

te redden. 

Achteraf moeten we helaas constateren dat de 'Rotankeur Noordwolde' de 

rotanindustrie niet heeft gebracht wat men er aanvankelijk van verwachtte. Het moge 

duidelijk zijn dat steeds nieuwe impulsen nodig bleven om de industrie, die er altijd 

één van ups en downs is geweest, in stand te kunnen houden. 

Voortdurend heeft de inventiviteit van velen ertoe bijgedragen dat deze unieke industrie 

zich altijd aan nieuwe tijden heeft kunnen aanpassen en op nieuwe ontwikkelingen 

heeft kunnen inspelen. Helaas moet op dit moment worden geconstateerd dat de 

rotanindustrie weer minder goede tijden meemaakt en het aantal rotanbedrijven in 

Noordwolde drastisch is teruggelopen. 

1k hoop van harte, dat deze unieke vorm van bedrijvigheid, zij het in sterk afgeslankte 

vorm, de trots van Noordwolde mag blijven, dat het dorp de naam 'Rotandorp' met ere 

blijft dragen en dat haar rijke historie via bet Nationaal Vlechtmuseum mag blijven 

voorti even. 
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)vieuuttefl gevwcnten van pitriet. 

'vianajes gevioc/flen van teenhoutspleuten 

Na de Tweede Wereldoortog waren rotanmeubelen zeer in trek. 
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Bijiage I 

BESCHRIJVING VAN MATERIALEN DIE IN DE MANDENMAKERS-

EN RIETVLECHTINDUSTRIE WORDEN VERWERKT. 

TEENHOUT 
Teenhout komt voor op de uiterwaarden van de grote rivieren en in waterrijke streken. 

Na het oogsten wordt de bast met een soort gaffel, de teenhoutschiller, verwijderd. 

Het ongeschilde teenhout kan ook worden gekookt, waardoor de looistoffen van de 

schil in het hout trekken (het zogenaamde 'buffen'), waardoor de oorspronkelijke witte 

stok (witte teen) een enigszins roodbruine kleur krijgt (bufteen). 

Teenhout levert meestal rechte loten. Het is één van de oudste vlechtmaterialen, 

uitermate geschikt voor het vervaardigen van mandwerk. In de beginperiode werden in 

Noordwolde ook veel stoelen van dit materiaal gemaakt. Door de jaren heen maakte het 

teenhout plaats voor pitriet en rotan 

ROTTING OF ROTAN 
Rotting of rotan is wel één van de meest gebruikte materialen voor de vervaardiging 

van meubelen en aanverwante artikelen. Het komt voor in de tropen en subtropen van 

Azie en Indonesie. Deze slingerplant, die tot het geslacht der klimpalmen behoort en 

zich in bet oerwoud van boom tot boom slingert kan soms wel een lengte van 80 meter 

bereiken. De rotting heeft een buigzame stam, die bijna geheel bedekt is met weerhaken 

en doornen. De natuurlijke kleur is geelbruin en de bast is emaille-achtig hard en glad. 

Rotting wordt hoofdzakelijk ingevoerd nit Indonesie (Borneo, Celebes, Sumatra), voor 

een klein gedeelte uit Malakka (mahoniekleurig) en de Filippijnen. 

Rotting is een bijzonder materiaal, in tegenstelling tot bamboe is het massief. 

Uit rotting vervaardigt men: 

- Pitriet 

- Pitband 

- Lakband 

- Inwikkelband 

- Vlechtband 

PITRIET 
Dit materiaal is rotting dat een speciale bewerking heeft ondergaan. Om pitriet te 

verkrijgen wordt de harde gele bast in lange, smalle banden machinaal van de dikke 

rottingstengel afgeschaafd. Men houdt clan de blanke 'pit' van de rotting over. Van het 

overblijvende gedeelte worden weer vele dunnere stengels gemaakt, waarmee men kan 

vlechten. 
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irE WLC4JC cvtucrtten van tspartogras, begin 19e eeuw. 

Wieg met luiermandje gemaakt van pitriet. 
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PITBAND 
Pitband is een plat materiaal, gemaakt uit de 'pit' van de rotting, ook wel pitspleuten 

genoemd. 

LAKBAND 
Lakband heeft een bolle kant, die is gelakt, men spreekt ook wel van lakspleuten. 

INWIKKELBAND 
Inwikkelband wordt gemaakt van de bast van de rotting, men spreekt ook wel van 

gladde sp!euten. 

VLECHTBAND 

Vlechtband wordt gemaakt van de bast van de rotting en dit is smaller dan 

inwikkeiband. 

MANOU 
Manou is een dikke rotting die van de harde bast is ontdaan. 

DUNNE ROTTING 
Met de dunnere soorten wordt het geraamte verder bewerkt en/of dichtgevlochten. 

Hierbij kan men haast spreken van 'schering en inslag', waarbij men tevens 

verschillende vlechtmotieven kan aanbrengen. 

TWISTED (Twisted sea-grass) 
Twisted is een soort gedraaid touw van bies, dat uit China wordt geImporteerd. Het is 

in diverse k!euren te verkrijgen. Het wordt gebruikt voor vlechtwerk en matten. 

STROBAND 
Stroband wordt geImporteerd uit China. Het is gevlochten rijststro, dikwij!s in diverse 

kleuren geverfd. Het wordt gebruikt voor vlechtwerk. 

CHINEES GRAS 
Dit is een vlechtmateriaal dat hoofdzakehjk wordt gebruikt voor de vervaardiging van 

papiermanden en vele andere kleine voorwerpen. Het is een soon gras dat in bewerkte 

en gedraaide vorm uit China wordt geImporteerd. Het !ijkt veel op touw en wordt in alle 

moge!ijke k!euren in de handel gebracht. 

ESPARTO 
Espartogras groeit in de landen rond de Middellandse Zee. Het is iets donkerder dan 

strogee!, de halmen zijn taai, lang en glad. Het werd in de mandjes- en stoelenmakerij 

gebruikt. 
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Rietvlechters in opleiding. 

Schooljaar 1954/1 955. Achterste nj v.l.n.t: J.A. Bakker B. Tesche, H. Mollema, Lucas Kok, 
A. van den Veen, L. van Nieuwenhoven, H. Wapstra, Voorste nj v.Ln.r: E. Bokkema, 
T Menger, T Rooks. 
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Rotting- of rotanvegetatie in het Indonesische 
oerwoud. 

Nadat de rotan is ge/capt worden de onderste 
bladscheden verwijderd. Hierna wordt de 
sten gel vrijgemaakt uit het geboomte. 

De inlanders trekken de rotan tilt de bomen 
en het struikgewas. 

Bijiage II 

DE BEWERKING VAN ROTTING OF ROTAN VOOR HET 
GEBRUIK IN DE EERSTE HELFT VAN DEZE EEUW 
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Het sorteren van rotan. 

Benedenstrooms werd de tot vlotjes 
samengebonden rotan nit de rivier gehaald. 

Bif het schillen van de rotting worden 
verschillende basten eraf gehaald. De 
doornen en zijtakjes vallen dan gelijk af. 

Het transport van de rotting ging vaak met 
grote moeilijkheden gepaard. Vanuit het 
oerwoud moest de rotting eerst naar kleine 
winkeltjes aan de rivier worden gebracht. 
Het vervoer vanuit het oerwoud ging te voet, 
met vlotjes of met prauwen. 
Op de foto het gereedmaken van vlotjes voor 
vervoer langs de rivier naar de kust. 
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Met deze boten werd de rotan naar de 
kustplaatsen gebracht. Soms werden met 
deze boten ook wel kleine afstanden over zee 
afgelegd. 

IVadat de rotan over de rivier was 
aangevoerd werd het van allerlei 
ongerechtigheden ontdaan. 

Per rivierboot werd de rotan verder 
getransporteerd. Net  in laden vond met het 
oog op sterk wisselende waterstanden plaats 
over boomstammen. 

Deze rivierboten werden destijds veel 
gebruikt. De hoge opbouw diende om de 
diepgang zo klein mogelijk te kunnen 
houden. 
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Bij het wassen van de rotan werd scherp zand 
gebruikt am het nzateriaal te schuren. 

Het drogen van rotan. 

Het wassen van de rotan aan een rivier. 

Rotan krijgt eerst een modderbad orn 
beschadiging tijdens het drogen boven vuur 
tegen te gaan. 
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Gebouwtje waarin rotan gezwaveld werd. 

Droogterrein in het oerwoud. Door de felle 
zon is de rotting na het wassen in enkele uren 
droog. 

Het drogen en afschrapen van rotan. 

Overzicht van een rotanbedrijf in een 
kustplaats. 

De Malacca-stokken staan te drogen. Dc 
rotan ligt op de daken van de huisfes te 
drogen. 



Het sorteren van rotan. 

Het testen van rotan op buigzaamheid. 

Het bundelen van de rotan voor verzending. 

Verscheping van rotan vanafde opsiagloods 
met laadboten van de KPM-boot naar een 
KPM-stomer vanaf een kustplaats. 
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Rotan Ian gszij een KPM-boot. 

Opsiag van ToWn. 

Het lossen van rotan. 
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Het maken van een geraainte. 	 Ook het vlechten van fin mandwerk werd 
aangeleerd. 

De heer Wapstra geeft les in het vlechten aan een groep rneisjes. 
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Bijlape III 

DE RIETVLECHT.. EN NIJVERHEIDSSCHOOL IN BEELD 

131 



132 



133 



134 



135 



136 



½ 

h. 
½ 

NN rrnrn 

'¼ 
½ 

HEll1 AU 

N N N N N 

zt L ½  to 
C 

C C C 
½ 

C 
zt 

, 
Ct 

cJ IUth C -I 
137 



138 



L 
L 

C) 

- © © 
izIr_ Ct 

139 



140 

De school goat in. (november 1941) 
Concierge Van Dijk stookt de verwarming 
nog even op. 

aan ae nygiene wet-a! gedacht. 



Njeuwe machines worden eerst door de 
leraar gede,nonsre •  

Handtekenen behoorde ook tot één van de vakken. (5 november 1941) 
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Bedrvigheid in tie schooL (5 november 194]) 
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De afdeling houtbewerking. 
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De afdeling houtbewer/cing. 
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Het houtbewerkingslokaal. 
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Appie Blaauwbroek 

Een tekenles van de heer J.A. Bakker 
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Een lesfe algemene vorniing van de heer Prakken. 

Henk Poepjes, Janus Spekenbrink, Roelof Jager. 
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Free/c Bouknegt. 

Jan de Jong. 
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Joop van Lier 

Hans Bos, [-lenk Poepjes. 
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Jan Beun. 

£JJtfltflC 	 i inus Jvzjno/t, harm Menge,ç Sander Wemer. 
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De naam van deze leerling is (tot nit toe) onbekend. 

Het vaktekenlo/caal. 
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Bennie Mulder en de heer J. Koerts. 

Sander Werner, Willem Kuiters, Harm Men ger Sjouke Veidhuizen, Jan Werner Brarn Beun, 
Tinus Nzjholt. 
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Het houtbewerkingslokaaL 

?, Koos v. d. Linden, Roelof Marinus, Roelof Jager Hans Bos, Janus Spekenbrink,? 
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De naai- en huishoudschooL (april 1944) 

Een kzjkje in de keuken. (april 1944) 
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Maart 1946: vJ.n.r.: Geertje Bekhof Riekie Leerling, Jelije Veidhuizen, Grietje Mooi, 
Meintje Kruithof Margie Have rinan, Marietje Regiop, Wietske Mooi. 

Maart 1946: Roche Bergsma, Grietje Mooi, Geertje Bekhof Trrjntje van Velden, 
Hiltje Bergsma, Anna Dassen, Jeltje Veidhuizen. 
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Een kookies. 	 Een ktjkje in de keuken. 

September 1947: v.1.n.r.: Evertje Ekkels (Viedder), Ulkje Ekkels 
(Doldersum), Dienie ten Oever (Boschoord), Tijda Hogendijk (Viedder-
veen), Coba Coenrades (Nooniwolde), Betje Diever (Noordwolde). 

Een theorieles. 	 Het naailokaal. 
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Samen genieten van het zelfgekookte eten. 

Groep H B, 1 april 1948, cursus 1946-1948. V.I.n.r.: Sjaantje Groeneveld (Zaridhuizen), 
Apple Blaauwbroek (Elsloo), Grietfe fibs (Vinkega), Jansje Schappen (BoijI), Geesje 
Stellingwerf (Zandhuizen), Hennie Haven (Boiji), Janna Liest (Noordwolde), Trijntje van 
Veen (Oosterwolde), mef. W Lantinga, Grietje Koops (Elsloo), mej. M.H. Nolles, Carolina de 
Vries (Boijl), Zwaantje van Olphen (BoijI), Antje Stuurman (Noordwolde), Johanna Waldus 
(Oldeberkoop), Jeltje Oppers (Elsloo), Catharina Hoffman (Noordwolde), Klazina Lem 
(Noordwolde). 
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VERANTWOORDING 

Mnpicicen 	 Nieuwsblad van het Noorden 
27 januari 1950, 14 april 1950, 10 maart 1951 	18januari 1958 
20 juli 1951, 22 augustus 1958, 22 februari 1962, 
I juni 1962, 27 september 1962,4 oktober 1962 	Onze  G& 
19 maart 1964, 17 september 1964,20 mei 1966 	I6juli 1927 
7 juli 1966, 10 november 1966, 1 december 1966 

Contact 
september 1952, maart 1954 

Dagblad De Nithnder 
26 april 1938 

Deventer DabIad 
22 september 1949 

Drie 	ten 
2 mei 1908 

Eien Haurd 
1890, nr. 39, 1911, nr. 8 

Fn EryEke Groun 
28 mei 1927,4 december 1931,25 mei 1934, 
28 mei 1937,3juni 1938 

Friesche Koerier 
9 september 1953,6 april 1954,2 maart 1967 

Handerarbeid ter ontlyikkeling van bet onderwijs 
1 november 1923, nr.3 

ffrjivensche Koerier 
14 mei 1948 

Katholieke Tilustratie 
10 oktober 1908, 2 oktober 1953 

Leeuwaider Courant 
2 maart 1967, 9 september 1953, 9 juli 1966 

Maandblad YQQI  het tekenonderwijs in Nederland 
juli 1912, nr. 4 

Nederlands Fabrikpat 
augustus 1957 

Nieuw Friesland 
4 september 1948 

Nieuwe Courant, De 
27 september 1910 

Nieuwe Rotterdamsehe Courant 
Gjanuai-i 1938 

Nieuws van den 4g. FM 
18 juli 1906, 26juli 1906, 28 juli 1906, 
1 augustus 1906,21 augustus 1906 

Nieuwsblad van Friesland 
29 april 19M- 

Onze, Kunst 
mei 1911 

Parool, Het 
17 mei 1954, 12 maart 1955 

Plattelan 	De 
april 1953 

ErjnsDe 
27 april 1912,21 maart 1942 

Erpyinciale Drentsche en Asset Couran 
8 november 1909 

Stellin2we 
22juni 1907, 18 maart 1909, 3juli 1909 
18 december 1909,26 maart 1910, 9juli 1910, 
29 oktober 1910, 29 maart 1913, 1 augustus 1947, 
7 november 1947,5 september 1958 

Teleraat De 
15 november 1931 

Vergeet mj  niet 
April 1906, mei 1906, oktober 1906, januari 1907 
oktober 1907, januari 1908, maart 1908, mei 1908, 
maart 1909, juni 1909, juli 1909, oktober 1909, jan 
1910, mei 1910, april/mei 1911 

Volkskrant, De 
I oktober 1958 

Volkie  
I april 1924 

VDje VoW. Het  
23 augustus 1958, 19 december 1966,2 maart 1967 

W&hid De 
22 mei 1947 

Wereld, De 
3 mei 1912 

Wonen 
najaar 1950, nr. 28 

Woninginricjg this  Orgaan 
19juni 1926 
3juli 1926 

Filtqverantwoordin g 
- Fotoarchief Jan de Vries 
- Archiefgemeente Weststellingwerf 
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